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Vážení a milí spoluobčané,

rok se už skoro přehoupl do své druhé poloviny.
A že ta první ale byla jízda! Po skvělém začátku, který vyplnila 

moje srdcovka, Šediváčkův long, jsme přišli o Míru Meiera v podobě 
rezignace. Jemu velké díky za vše. Ale podotýkám – stále spolupráce 
pokračuje, za což jsem Mírovi vděčná. 

Jaromíra nahradil pan dr. Jakub Dvořák z Dříše. Je sice v tuto chvíli na druhé straně 
zeměkoule, ale díky modernu se připojuje na pracovní schůzky a vkládá do práce zastu-
pitele maximum.

Ani ostatní zastupitelé nezahálí – i  přesto, že práce kolikrát není vidět, věřte, že 
opravdu probíhá.

Jenom rychlý a stručný výčet – papírová kolečka. Střecha nad školní jídelnou, bytov-
ka čp. 129, parkoviště Šerlich a v obci, pokračující Změna č. 3 územního plánu, oprava 
silnic, oprava Brodu, dětské hřiště a dalších tisíc věcí mezi nebem a zemí.

Zde i moje osobní poděkování za skvělé štrúdly a rebarborové koláče úžasné chuti. 
Hned jsou dny o něco sladší!

Tedy. Přeji všem fantastické, pohodové, slunné léto – pojďme se vídat na akcích, které 
byly pečlivě vybrány a budou uskutečněny v průběhu léta. Sledujte Munipolis, plakáty 
a když se zadaří – zkusíme i rozhlas! 

Budeme se těšit.       Vaše Kateřina
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Z obecního úřadu
MÍSTNÍ POPLATEK Z POBYTU
 Aktuálně činí sazba ubytovacího poplatku 20 Kč. 
Dne 27. 4. 2023 zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách vydalo novou obecně 

závaznou vyhlášku, kterou se sazba poplatku zvyšuje na 30 Kč za každý započatý den 
pobytu. Účinnost nové vyhlášky je 1. 1. 2024.

INFORMACE O ODSTÁVKÁCH ELEKTŘINY
 O odstávkách elektřiny se můžete dozvědět i na webových stránkách obce (https://

www.obec-destne.cz/), kde je umístěn banner s automatickým zobrazováním informací 
o plánovaných odstávkách. 

Návštěvník webových stránek tak ihned zjistí, zda v nejbližších 15 dnech v obci dojde 
k plánované odstávce. Při pokliku na okno (banner) společnosti ČEZ bude přesměrován 
na webové stránky provozovatele elektrické sítě.  Zde se pak zobrazí detailní výčet od-
běrných míst i s orientačním mapovým podkladem. Pokud by z mimořádných důvodů 
došlo ke zrušení plánované odstávky, i tato informace bude formou banneru neprodleně 
zveřejněna.

SEZNAM PLÁNOVANÝCH ODSTÁVEK
ELEKTŘINY V ZADANÉ OBCI

VYHLEDÁVÁNÍ PLÁNOVANÝCH ODSTÁVEK

Deštné v Orlických horách (okr. Rychnov
LOKALIZOVAT POMOCÍ
GPS
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KOMINÍK 
 Někteří jeho služeb využili už v předchozích letech. Jiní váhali, možná o tom ani 

nevěděli.
Nicméně. Prostřednictvím společnosti PRO Consulting s. r. o. jsme vám opět zajistili 

prověřeného odborníka z oblasti kominických služeb.
Pokud máte o jeho služby zájem, nahlaste se na obecním úřadu. Nejen, že si vyřešíte 

čištění a povinou kontrolu, ale můžete si tak vzájemně zohlednit i účtované cestovné.
Přijede 19. a 26. července!

JARNÍ SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU 
 proběhl 6. května. Kdo tento mobilní svoz nestihl, má šanci na podzim.

LEDNOVÉ PREZIDENTSKÉ VOLBY
 Jak se předpokládalo, hlavu státu jsme volili ve dvou kolech. 
V prvním kole přímé volby, které se konalo 13. a 14. 1. 2023, tu odvolilo 564 lidí. 

Z toho 226 na voličský průkaz. Volební účast 84,94 %. Vybírali jsme z 8 kandidátů. 

Druhé kolo prezidentských voleb proběhlo 27. a 28. 1. 2023. Vysoká volební účast 
místních občanů a lidí s voličskými průkazy opět přepisovala rekordy,  vzbudila mediální 
zájem o deštenský volební okrsek.  Na výsledném procentu z tohoto víkendu (89,19 %) 
měly bezpochyby podíl voličské průkazy, kterých bylo neuvěřitelných 416!

A kdo tu ve fi nálovém duelu zvítězil? 
Petr Pavel 614 hlasy porazil Andreje Babiše s 132 hlasy.                                      LZ

Obec Kolo
Okrsky Voliči

v seznamu
Vydané
obálky

Volební
účast v %

Odevzdané
obálky

Platné
hlasy

% platných
hlasůpočet zprac. v %

Deštné 
v Orlických 
horách

1 1 1 100,00 664 564 84,94 563 563 100,00

2 1 1 100,00 842 751 89,19 749 746 99,60
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T. G. MASARYK 
 Narodil se 7. 3. 1850 a zemřel 14. 9. 1937. Letos v březnu tomu bylo 173 let od jeho 

narození. Zároveň máme po prezidentských volbách, a proto stojí zato připomenout si 
některé názory a myšlenky našeho prvního prezidenta.

„…My vždycky budeme maličká minorita ve světě, ale když něco pořídí malý národ 
se svými malými prostředky, má to zvláštní a nesmírně mravní cenu, jako ten vdoví groš. 
My nejsme horší než kterýkoli národ na světě, a v některých věcech jsme i lepší: i v cizině 
to už začínají vidět. To nevadí, že jsme národ malý: má to své přednosti, můžeme se víc 
znát a žít intimněji: můžeme se víc cítit doma. Ale je veliká věc, když malý národ mezi 
velkými nezůstane pozadu a  má podíl na  práci k  vyšší lidskosti. I  my chceme zvonit 
na zvonici světa, jako ti podvorští na té čejkovské. To je problém malého národa: my mu-
síme dělat víc než jiní a být šikovní: ale kdyby na nás někdo šel s násilím, tož se nedat…
Nedat se, to je všechno…“

„Demokracie není jen formou státní, není jen tím, co je názor na  život, není jen 
tím, co je napsáno v ústavách: demokracie je názor na život, spočívá na důvěře v  lidi, 
v lidskost a v lidství, a není důvěry bez lásky, není lásky bez důvěry. Řekl jsem jednou, že 
demokracie je diskuse. Ale pravá diskuse je možná jen tam, kde si lidé vzájemně důvěřují 
a poctivě hledají pravdu. Demokracie, to je hovor mezi rovnými, přemýšlení svobodných 
občanů před celou veřejností – slovo „parlament“ má krásný smysl, jen je učinit tělem!...“ 

W

PROVOZNÍ DOBA POBOČKY ČESKÉ POŠTY
 Ve dnech 1.7.2023 – 31.8.2023 bude provozovna v Deštném v Orlických horách 

otevřena takto:
PO 08:00 – 11:00
ÚT 12:30 – 15:30
ST 08:00 – 11:00
ČT 12:30 – 15:30
PÁ 12:30 – 15:30
SO ZAVŘENO
NE ZAVŘENO

ZA KULTUROU DO PRAHY
 I v letošním roce připravujeme zájezd do divadla.  Rozhodli jsme se pro podzim. 

Říjen – listopad. Čas mezi dovolenými a Adventem.
Prolistovali jsme katalog “Váš divadelní rok 2023”,  vytipovali divadla, představení 

a zjišťovali dostupnost vstupenek. Z programové nabídky nás mj. zaujala novinka v diva-
dle Hybernia. .... a domluvili jsme se! 

Divadelní  příznivci, v sobotu 21. října 2023 pojedeme do divadla. Máme krásné vstu-
penky na odpolední představení. 

Zájemci o Vivaldianno THE SHOW hlaste se (na obecním úřadu)!                           LZ
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Z historie
POVODEŇ STOLETÍ NA RYCHNOVSKU V ČERVENCI 1998
 V  následujících řádcích bude stručně zdokumentována ještě živá ničivá povodeň, 

která postihla Rychnovsko v noci z 22. na 23. července 1998. Stalo se tak shodou okolností 
skoro přesně po roce, kdy v našem století do té doby nepoznané rozsáhlé povodně zasáhly 
značnou část území Moravy část území východních Čech včetně území okresu Rychnov 
nad Kněžnou. Obdobně jako v roce 1997 se tato povodeň s katastrofálními průvodními jevy 
nejvíce dotkla především života a dalších osudů lidí v bezprostředně postižených místech 
a obcích v povodí vodních toků Dědiny (Zlatého potoka) a Bělé. Povodeň rovněž, více či 
méně, poznamenala život ostatních lidí, kteří s postiženými cítili a v rámci svých možností 
se jim snažili nezištně pomoci.

Dále uváděná fakta jsou čerpána především z dokumentů Okresního úřadu v Rychnově 
n. Kn., které jsou obsaženy v „Souhrnné zprávě o povodni a území okresu RK v červenci 
1998“ a z údajů ČHMÚ Hradec Králové.

Podle hodnocení RNDr. Zdeňka Šift aře z Českého hydrometeorologického ústavu Hra-
dec Králové došlo v průběhu 22. 7. 1998 k postupné změně typu synoptické situace v jižní 
anticyklonální na jihozápadní cyklonální. Frontální rozhraní přecházející přes Čechy po-
stupně zpomalovalo svůj postup a v nočních hodinách se nad územím východních Čech 
prakticky zastavilo.

Další poněkud atypický vývoj meteorologické situace společně s  orografi ckými účinky 
Orlických hor a  jejich podhůří vytvořily ideální podmínky pro vznik intenzivní bouřkové 
činnosti. Bouřková činnost trvala od pozdních odpoledních hodin 22. 7. do časných ranních 
hodin dne 23. 7.  Byla doprovázena přívalovými srážkami místy mimořádné intenzity. Zasáhla 
především severozápadní a západní část okresu RK a dále východní a jihovýchodní část okresu 
Náchod, východní a jihovýchodní část okresu Hradec Králové a okrajově okres Pardubice.

Maximální množství srážek bylo naměřeno na stanicích sledovaných ČHMÚ na okrese 
RK v Deštném v Orlických horách 204 mm, Bílý Újezd – Hroška 196 mm, Orlické Záhoří 
111 mm, Týniště nad Orlicí 100 mm.

Na základě provedených terénních šetření důsledků odtoků povrchových vod v malých 
povodích do 50 ha a naměřených srážek laickými metodami je reálný předpoklad, že v ně-
kterých lokalitách, které nebyly pokryty měrnými stanicemi, byly srážky mnohem vyšší.

Na klimatologické stanici v Deštném v O. h. byla zaznamenána maximální intenzita 
srážek od 00.00 hod. do 01.00 hod. dne 23. 7. cca 60 mm.

Pro dokladování výjimečnosti popsané meteorologické situace je možno uvést, že ze 
zachovalých dokladů je za období roku 1901 do 22. 7. 1998 znám jako nejvyšší denní úhrn 
srážek z roku 1910, a to 101 mm. To znamená, že tento „rekord“ byl v noci z 22. na 23. 7. 
1998 za 12 hodin překonán dvojnásobně.

Spadlé přívalové srážky mimořádné intenzity v krátké době vyvolaly extrémně rychlé 
a prudké vzestupy hladin na všech vodních tocích, pramenících v této části Orlických hor.

Z předběžného hydrologického hodnocení povodně, provedeného ČHMÚ – HK, Po-
vodím Labe, a. s. HK a Lesy ČR, s. p. HK, vyplývá, že dosažené průtoky mnohonásobně 
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překročily hodnoty tzv. „stoletých vod“. Časové řady postupu kulminace povodňové vlny 
ukazují prudký vzestup s  rychlým dosažení kulminačních průtoků na  všech bystřinách 
v postiženém území. Povodňová vlna postupovala rychlostí vyšší než 5 m/s a zasáhla intra-
vilány obcí v podhorské oblasti v noci z 22. na 23. 7. 1998.

Ničivá vlna likvidovala překážky ve vodních tocích, strhla a poškodila mosty na státních 
silnicích, mostky a lávky na místních komunikacích, poškodila 1322 domů. Další obrovské 
škody vznikly zaplavením průmyslových a zemědělských objektů, objektů občanské vyba-
venosti, objektů technické infrastruktury, domovních studní a zdrojů hromadného záso-
bování pitnou vodou. Celková výše škod dosáhla téměř 2 miliard Kč. Nejvíce postiženým 
územím je údolí Hluckého potoka v úseku Kounov – Rozkoš – Hluky. K rozsáhlým škodám 
došlo v územním obvodu obce Deštné v O. h., dále v údolí Kamenického potoka v obci 
Dobré. K celkově nejvyšším škodám došlo též zaplavením hustě obydlené části zástavby 
města Dobruška – Pulice.

Kromě škod materiálních je zde třeba uvést škody, které nelze vyjádřit penězi – ztrátu 
životů šesti lidí, kteří utonuli ve vodách rozvodněných toků. Doposud se také nikomu nepo-
dařilo a ani nepodaří vyčíslit to, jak povodeň poznamenala život a další osudy zejména těch 
lidí, které bezprostředně postihla.

V této zprávě nejsou popsány pouze některé příčiny a následky mimořádné červencové 
povodně na území okresu Rychnov nad Kněžnou v roce 1998 s tragickými následky pro 
místní obyvatele. Není zde prováděn podrobný rozbor prací, které následovaly bezprostřed-
ně po povodni, nejsou zde ani popsány osudy tisíce lidí, jejichž život bude touto událostí 
na dlouhou dobu poznamenán. Není tu dokumentována ani okamžitá solidarita a pomoc 
tisíců spoluobčanů z postižených obcí, z okresu, z celé republiky i ze zahraničí, která byla 
velmi rychlá a účinná.

Lidé v postižených obcích dokázali svým úsilím ve spolupráci s ostatními spoluobčany, 
za pomoci ostatních obcí, okresního úřadu, hasičů, armády, humanitárních organizací a mno-
ha dalších domácích i zahraničních subjektů značnou část důsledků povodně odstranit.

Červencové katastrofální povodně na území okresu Rychnov nad Kněžnou opět ukázaly, 
že na tomto území je jen velmi málo obcí (lidských sídel), které v případě extrémních srážek 
nejsou ohroženy. Bydlení u vodních toků a jejich blízkostí má zpravidla pro obyvatele četné 
výhody, často s přídechem romantiky. Člověk však zde musí být stále ve střehu a musí si být 
vědom, že v přírodě jsou povodně přirozenými jevy, jejich četnost a nebezpečnost nelze před-
vídat ani vyloučit. Přesto má člověk některé možnosti, jak následky extrémní povodně výraz-
ně zmírnit, případně vyloučit. Musí si být rizika povodně vědom, musí být na ni připraven 
a pokud možno včas varován. Člověk by měl porozumět přírodním zákonitostem obývaného 
území a své chování v něm jim přizpůsobovat a přírodu nepoškozovat. I to je jedna z mož-
ných cest, jak lze v příštím období výskyt a následky přírodních katastrof minimalizovat.

Ing. Meloun a ing. Nosek – OkÚ Rychnov n. Kn.
Zdroj: I. Almanach obce Deštné v Orlických horách

Vybral W
U příležitosti 25. výročí ničivé povodně proběhne v sobotu 22. 7. 2023 v 10 h u po-

mníku v Zákoutí vzpomínková akce.
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ORLICKÉ HORY – GEOLOGICKÉ SLOŽENÍ
 Z algonkinského útvaru starohor, jenž trval sta milionů let a skončil asi před 550 

mil. let jsou některé krystalické břidlice na úbočích Orlických hor.
Většina přeměněných, vyvřelých i usazených hornin, jež budují Orlické hory pochází 

ze starších prvohor, tedy z doby před 550 – 300 miliony let.
Kaledonské vrásnění vytvořilo západosudetské příkrovy a dalo vznik v oblasti dneš-

ních Orlických hor velehorám alpského rázu.
Přibližně před 350 miliony let, mezi silurem a devonem, byl tak již vytvořen materiál 

a základní stavba Orlických hor.
Ruly, svory, amfi bolity, zelené břidlice, fylity, trhové břidlice, křemence a krystalické 

vápence tvoří dnes souvislé, často i rovnoběžné pruhy ve stavbě Orlických hor. Místy je 
prorážejí tělesa hlubinných vyvřelin, jako gabro na Špičáku u Deštného.

Odkryvy krystalických břidlic jsou nejvíce patrné v údolí Olešenky, Zlatého potoka 
a Bělé. 

Rozsáhlejší, i když značně nižší část pohoří rozděleného údolím Divoké Orlice vystu-
puje jako Bystřické hory v západní části Kladského výběžku. Naše část má stejnou stavbu 
jako jednotlivé sudetské podhůří. 

Z nerostů byly zjištěny na více místech Orlických hor uranové nerosty, ale v současné 
době se netěží. Ložiska železné rudy jako magnetovec, krevel, hnědel byla vytěžena již 
v 19. století v malých pecích (např. Skuhrov nad Bělou – Růženina huť).

Ještě nedávno kladli geologové vznik našich sudetských pohoří i  jejich vyvřelin 
do doby hercynského vrásnění mezi karbonem a permem, tedy do doby před 250 milio-
ny let. Nyní máme za to, že tehdy již šlo jen o nevelké dodatečné změny ve starší kaledon-
ské stavbě. Za sto milionů let, jež oba horotvorné pochody dělí, setřela ovšem denudace 
téměř úplně původní velehorský ráz kaledonského pohoří a obnažila je do základů. Ze 
sneseného materiálu se tvořily devonské usazeniny. Nacházíme je zachovány v malých 
ostrůvcích v údolí Dřízna u Opočna.

Alpsko – karpatské vrásnění vyvrcholilo v  třetihorách, jejichž počátek klademe 
do doby vzdálené od nás asi 60 milionů let a závěr asi 1 milion let. Teprve závěrečná 
fáze zmíněných horotvorných pochodů, měla částečný vliv i na Orlické hory. Oddělila je 
od Javornických hor a Kralického Sněžníku a byly rozčleněny na české a polské pásmo.

Použitá literatura: Dr. K. Režný – Zeměpis východočeského kraje
W 
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ČECHY – Orlické hory
Společnou prací spisovatelův a umělců českých
Veda Fr. Ad. Šubert a F. A. Borovský
Díl V. HORY ORLICKÉ + STĚNY
V Praze 1883 vydavatel a nakladatel J. Otto

KU PROLUCE NÁCHODSKÉ I.
 Od  Vrchmezí směrem severozápadním pne se nižší hřbet v  průměrné výši 600 

metrů. Po jeho hřebeni jdou hranice mezi naším královstvím a Pruskem. Severní sva-
hy tohoto hřbetu jsou tedy pruské. U Olešnice svažují se dosti náhle a prudko, jsouce 
zrýhovány dolci a úvaly tu hlubšími, tam mělčími, směrem od hřebene k úpatí. Lesíky 
a palouky zelenají se na svazích těch, jichž většina je však v pole zdělána.

Svahy tyto s  vrchy naproti, také na  půdě kladské se pnoucí, tvoří dlouhé, místem 
i značně úzké údolí, jímž od nepaměti vedla cesta z našeho království do sousední říše 
Polské, a pak do Slezska, nyní do Prus, cesta provždycky obchodně i vojensky velmi dů-
ležitá, kterouž si za dobré příležitosti jistě připomeneme.

Pohorský hřbet výše uvedený na jih a na jihozápad rozkládá se rozhlednou vysoči-
nou, oddělenou údolím Zlatého Potoka od podhorské krabatiny na úpatí pásma Orlické-
ho, o níž už se stala zmínka.

Vysočina tato svažuje se zvolna na jih a ponenáhlu u Dobrušky a Opočna v kraj pře-
chází, na západ však, ku Náchodu a Novému Městu nad Medhují, spadá stráněmi přík-
rými, místem až sráznými ku Medhuji, tvo-
říc tu mezi dotčenými dvěma městy s vrchy 
za řekou se pnoucími hluboké, těsné, lesnaté 
údolí, jehož část, pro svou divokost  a  od-
lehlost „Peklem“ se nazývá. Na  vysočině té 
mezi Zlatým Potokem a  Medhují, většinou 
sdělané, z  části také lesy porostlé, pnou se 
kopce a chlumy nad 600 m. vysoké. Značněj-
ších údolí tu však není, vyjma ono, jež táhne 
se napříč dotčenou vysočinou při Olešen-
ce (Olešnici). Bystrý potok ten procházeje 
od  Vrchmezí vine se od  městečka Olešnice 
ku Hrádku směrem nejprve jihozápadním, 
pak severozápadním, až ocitne se pod kopci 
Sendražskými (vysokými nad 600 m.) a pod 
Kozím hřbetem proti nim se pnoucím (nad 
500 m.) v úzkém , hlubokém údolí, místem 
v úžlabině mezi lesy, odkudž vyraziv v lesna-
tou kotlinu malebného Pekla, hlučně a vesele 
šumě, slučuje se tu se šumnou Medhují.

Pokračování příště.                           W
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HISTORIE DOPRAVNÍCH KOMUNIKACÍ V OBCI DEŠTNÉ 
A JEDLOVÉ DO ROKU 1945

Úvodem
Při čtení „Farní kroniky Deštné“ a „Obecní kroniky Jedlové“ jsem narazil na infor-

mace o přípravě, nebo i stavbě komunikací v okolí Deštné a Jedlové, které jsem získal 
z Okresního archívu v Rychnově nad Kněžnou. Kroniky jsou v originále psány německy, 
díky překladu Dr. Václava Matouše jsou v češtině.

Obecní kronika obce Jedlová
Rok 1825

V roce 1825 bylo solnické panství prodáno v dražbě a připadlo Antonínu Slivkovi, 
rytíři ze Slivic a jeho sestře provdané Anně Steidelové za cenu 120 000,- zlatých. Vlastník 
dal založit na území svého panství početné cesty i silnici jako cesty podle Bělé ze Skuhro-
va do Jedlové.

Rok 1829
Během léta byla postavena silnice od  obce Jedlová do  Hutí a  od  Hutí do  Panské-

ho mlýna až k Deštenskému mostu a to jako pokračování vlastníkem postavené silnice 
Skuhrov – Jedlová podle Bělé.

Silnice Antonínovým údolím po roce 1900.
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Farní kronika Deštné
Rok 1905 – Silnice

Na  jaře roku 1905 byla zemským nákladem zahájena stavba silnice přes Paseku 
(Brand). Stavba pokračovala i v roce 1906. Ale tento kus silnice stavěli tak pomalu, že 
bude sotva hotovo do roku 1908. 

Nová silnice z Úhora do Deštné přes osadu Brand (Paseka), stavěla se před první světovou válkou.

Obecní kronika obce Jedlová
Rok 1921 – Železnice

Znovu vyvstal dlouho oddalovaný projekt železniční tratě, která měla napojit do-
pravně vzdálené Orlické hory na železniční sítě českého vnitrozemí. Trať Kyšperk, Ro-
kytnice, Olešnice v Orlických horách, Nové Město nad Metují měla procházet Jedlovou 
a však tento projekt zůstal jenom snem stejně jako všechny projekty z doby před válkou.

Rok 1922 – Železnice, telegraf, silnice
Dne 26. a 27. září 1922 se konala prohlídka trasy lokální dráhy Solnice – údolí Bělé, 

Deštné, Olešnice v Orlických horách, Nové Město nad Metují, která počítala se společ-
nou osobní a nákladní zastávkou pro Velký Uhřinov a Jedlovou u Gabelmühle, avšak ani 
tento projekt se neuskutečnil, neboť by byla trať pasivní.

Z Velkého Uhřinova do Deštné bylo položeno podél silnice telegrafní vedení, které 
doplnilo vedení z předhoří.

Byl znovu projednán plán podhorské silnice z Králik do Olešnice v Orlických horách, 
neboť se dlouho očekávalo na zahájení spojovací části z Velkého Uhřinova do Jedlové. 
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Jen soukromé zájmy bránily 40 let konečnému provedení prací, neboť obě trasy Bra-
ttgraben (Polanka) – Pádolí – Buschdörfel (Zálesí) – Jedlová a Velký Uhřinov – Hutě, 
Gabelmühle byly zastupovány dvěma skupinami.

Rok 1930 – Silnice
V tomto roce se konalo vyměření silnice Velký Uhřinov – Gabelmühle. Rovněž byl 

vyměřen projekt silnice Deštné – Jedlová – Zákoutí – Šerlišský důl – Masarykova chata, 
která na návrh Deštenských měla vést od domu čp. 70 (Bittnerovi) až po čp. 86 (cha-
ta Vlasta) po  Jedlovských pozemcích a obci Jedlová odebrat téměř neúnosné náklady 
na udržování cesty v Zákoutí. 

Původní cesta z Jedlové do Zákoutí.

Rok 1931 – Silnice
Bylo započato se stavbou silnice Masarykova chata – Deštné, na podzim 1931 a to 

od Masarykovy chaty do údolí.

Rok 1932 – Silnice
Stavba silnice Masarykova chata – Deštné pokračovala a jako doplnění k ní byla vy-

měřena silnice Zákoutí – Luisino údolí – Kamenec – Zdobnice. Protože se silnice Jedlová 
– Antonínovo údolí – Skuhrov zdála nevyhovující pro své početné nepřehledné zatáč-
ky a svou malou průjezdnou šířku, nedostačující novodobé automobilové dopravě, byla 
průběžně rozšiřována, zmírněno stoupání a odstraněny nebezpečné zatáčky. 
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Opravená silnice Antonínovým údolím.

Rok 1933 – Silnice
Stavba silnice Masarykova chata – Deštné pokračovala, rovněž také úprava silnice 

v Antonínově údolí v úseku Gabelmühle – Skuhrov. Bylo vyhověno dlouhodobým žá-
dostem obce Velký Uhřinov a Jedlová a konečně se započalo se stavbou spojovací silni-
ce Velký Uhřinov – Gabelmühle. Aby se odstranilo nežádoucí stoupání přestavovaného 
úseku silnice – Dolní pláň – Horní pláň plánovala se přeložka silnice podle levého břehu 
Bělé od domu čp. 2 (chata Kristýna) až k domu čp. 69 ( ? ) a konala se pochůzka v řízení 
v tomto projektu. 

Stavba silnice z Jedlové do Zákoutí.



14

V květnu 1933 vypsal stát půjčku práce, která vynesla téměř 4 miliardy korun. Z jejího 
výnosu byly pokryty také stavby silnic v našem území, které si vyžádaly částku 10 milionů 
korun. Dalo mnoha obyvatelům chleba a práci a zmírnilo hroznou nezaměstnanost.

Pan ministr veřejných prací ing. Dostálek si prohlédl 22. srpna 1933 stavbu silnice 
Deštné – Masarykova chata a měl příští den přednášku v pražském rozhlase o Orlických 
horách v české řeči.

Rok 1934 – Silnice
Stavba silnice Velký Uhřinov – Gabelmühle, Deštné  - Masarykova chata pokračovala 

a byla zahájena stavba silnice Zdobnice – Kamenec – Luisino údolí – Zákoutí a vyměře-
na silnice Niderplan (Dolní pláň) – Oberplan (Horní pláň). (Tento projekt se pravděpo-
dobně neuskutečnil).

 
Rok 1935 – Silnice

Silnice Deštné – Masarykova chata byla uválcována a dána do provozu. Rovněž byla 
dokončena a dána do provozu část silnice Zdobnice – Luisino údolí, stejně tak silnice Velký 
Uhřinov – Gabelmühle. Stavba kusu silnice Luisino údolí – Zákoutí pokračovala dále. 

Nová silnice ze Zákoutí na Masarykovu chatu.

Dělník Ferdinand Lucke z Luisina údolí čp. 12 zaměstnaný na stavbě silnice Luisina 
údolí – Zákoutí byl těžce zraněn úderem kamene (neupozornění na zákaz průjezdu při 
odstřelu), utrpěl zlomeninu klenby lebeční a musel zůstat delší dobu v nemocničním lé-
čení. Měsíce byl neschopen veškeré tělesné práce a žil v kruté nouzi, neboť se protahovalo 
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jednání o jeho nárocích na odškodnění. Tímto končí záznamy v Jedlovské kronice týkající 
se železnice a silnice.

Silnice ze Zákoutí do Luisina údolí ve výstavbě.

Vysvětlivky:
Stavba prvních silnic se prováděla tzv. štětováním, silnice byly pevné ale prašné, zde 

je popis štětování. 
Štět je nestmelená kamenná podkladní vrstva pozemních komunikací, na niž se po-

kládá štěrk.
Byla to podkladní vrstva z větších lomových kamenů zhruba jehlancovitého tvaru, 

šířky 100–150 mm, délky 150–300 mm a výšky 150–250 mm se čtyřúhelníkovou základ-
nou. Kladly se ručně na stojato těsně k sobě, špičkou vzhůru a s delším rozměrem napříč 
vozovky, a to tak, aby se sousední řady pokud možno vázaly. Po vyštětování se špičky 
štětových kamenů, přečnívající přes předepsanou tloušťku, urazily palicí. Mezery mezi 
kameny se řádně vyklínovaly ostrými úlomky kamene tak, aby horní plocha štětu byla 
souvislá. Tlakem v klínovitých plochách kamenů byl vyvozován tlak do stran, který mu-
sela zadržovat dostatečně široká krajnice.

Na štětovou vrstvu, asi 15–35 cm vysokou, se pokládal štěrk, který se s ní dobře svá-
zal. Dnes můžeme na štětovou vazbu narazit již jen při rekonstrukcích starých vozovek, 
neboť v současnosti se již neprovádí. 
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Upřesnění některých míst:
Hutě – Stará huť, osada mezi Jedlovou a Pádolím.
Panský mlýn – Mlýn, později pila čp. 1, nyní Štěpán.
Paseka „Brand“ – osada z Deštné k Plasnicím na úbočí Špičáku.
Kyšperk – nyní Letohrad.
Gabelmühle – Hostinec a mlýn pod Úhřinským rozcestím.
Dolní pláň – „Niederplan“ – domky v okolí hostince Kristýna.
Horní pláň – „Oberplan“ – domky v okolí rozcestí pod Deštnou.

Fotografi e jsou z archívu muzea řemesel v Deštném.
Vybral a přepsal Jan Hlaváček

CESTA NA ŠERLICH
 Dne 2. 5. 2023 započala rekonstrukce silnice II/311 Zákoutí – Šerlich. Předpoklá-

daný termín dokončení prací je 2. 10. 2023. V této době bude silnice od odbočky na Šer-
lišský Mlýn do sedla pod Šerlichem pod plnou uzávěrou.

Každých 14 dnů probíhají kontrolní dny stavby, na  které je Obec zvána a  tedy se 
účastní. Na druhém kilometru ve směru na Masarykovu chatu dnes už není most, který 
je z hlediska prací nejnáročnější.

Všem díky za trpělivost.           KT
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Ze školy
HISTORICKÁ EXKURZE – KERAMIKA
 Žáci 6. a 7. ročníku se účastní historické exkurze – jak se v Čechách vyráběla ke-

ramika až do pozdního středověku. Exkurze má dohromady 4 dny: první den na kon-
ci dubna si žáci vyrobili keramické předměty, druhý den v půlce května žáci vyráběli 
ve skanzenu Villa Nova v Uhřínově cihly – vepřovice na stavbu pece. Během 3. a 4. dne 
žáci na začátku června přespí ve skanzenu, kde si z vyschlých vepřovic postaví pec, a vy-
pálí si keramiku. Celá historická exkurze probíhá pod odborným vedením pana Dragou-
na z Muzea Deštné v O. h.

Lukáš Krunčík
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VELIKONOČNÍ DÍLNY
 Ve středu 5. dubna na naši školu zavítalo jaro, tradičně již spojené s Velikonočními 

dílnami. Malí i velcí návštěvníci si mohli prohlédnout velikonoční výzdobu školy, která 
se dětem moc povedla. Kdo chtěl, odcházel domů s drobnými velikonočními ozdobami, 
které si sám vyrobil nebo zakoupil na malém velikonočním jarmarku, na němž se po-
dílely šikovné děti zdejší školy. Nechyběla ani kavárnička s pitím a s různými sladkými 
i  slanými dobrotami. Dvě odpolední hodiny rychle uběhly a  spokojení návštěvníci se 
rozcházeli domů. Už se těšíme na dílny v příštím roce.

Vlasta Pacholíková
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CO DĚLÁME VE ŠKOLCE
 V lednu jsme navštívili divadlo Krejčíka Honzíka v Dobrušce, byla to legrace. Po-

slední lednový týden absolvovali naši předškoláci lyžařský výcvik, na který rádi vzpo-
mínají. Při zimních procházkách jsme pozorovali stopy a krmili ptáčky. Užívali jsme si 
zimu na bobech a při stavbách sněhuláků a iglú. V únoru nás navštívila městská policie 
z Dobrušky s nápaditým programem a zajímavými ukázkami. Navštívili jsme muzeum 
v Deštném v Orlických horách, a to na téma - stará řemesla a povolání. S dětmi jsme si 
ve školce užily karneval plný jedinečných masek. V březnu jsme společně vynesli Mora-
nu, čímž jsme ukončili zimní období a netrpělivě jsme začali vyhlížet jaro. Duben u nás 
probíhal v duchu velikonočních příprav a  seznamování se s  tradicemi. Předškolákům 
odstartoval kurz plavání a také proběhl zápis do prvních tříd. Poslední dubnový týden 
probíhal ve školce Kouzelný týden čarodějky Klotyldy. Přivítaly jsme nové děti při zápisu 
do mateřské školy. Začali jsme s přípravami na den matek. Na besídce pro maminky jsme 
předvedli, co v nás je. Recitovali jsme, zpívali, tancovali a hráli divadlo. Rodičům a všem 
rodinným příslušníkům moc děkujeme za jejich účast a radostné chvíle strávené společ-
ně. Moc se těšíme na další setkávání. Předškoláci vystoupili na vítání občánků. Na konci 
května je pro děti připraven den dětí se stopovanou a opékáním buřtíků. V červnu nás 
čeká výlet do Hradce Králové, kde navštívíme hvězdárnu s připraveným programem pro 
nás a následně se vydáme na projížďku parníkem. Na konci června se rozloučíme s dětmi 
před prázdninami. 

Za mateřskou školu Bc.Ivana Stormová
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BESEDA S VIKI 
SEIFERTOVOU
 Ve  středu, 17.5.,nás navští-

vila naše“domškolačka“, žákyně             
7. ročníku, Viki Seifertová. Nedáv-
no se vrátila z  Indonésie a  přijela 
nám povyprávět o své „práci“ – tedy 
o  ochraně a  záchraně mořských 
želv. Také jsme se dozvěděli něco 
více o  projektech „Kola pro Afri-
ku“ a „Běh pro Gambii“ (tento pro-
jekt bude součástí Pochodu okolo 
Deštného), ve  kterých se angažu-
je. Všechny žáky, ale i  nás, učitele, 
svým vyprávěním neuvěřitelně na-
dchla. Ale i ona, spolu s její mamin-
kou, si pochvalovaly, jak je všichni 
s nadšením poslouchali, zapojovali 
se a  nakonec měli zvídavé otázky. 
Moc se jim u nás líbilo a zase brzy 
přijedou. A my se na ně moc těšíme 
a ještě jednou děkujeme.

Hana Brychtová
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HLEDÁ SE NOVÝ HEYROVSKÝ
 V  úterý 2. května navštívila naši školu Ing.  Květa Stejskalová, CSc. z  ÚFCH                       

J. Heyrovského v Praze. Přijela s programem pro žáky 1. i 2. stupně. Chemické divadélko, 
zkráceně CHEMDIDLO, s názvem „Posviť si citronem na duhu…“ děti 1. stupně velmi 
zaujalo. Paní vědkyně pracovala s látkami běžně dostupnými v domácnostech. Jejich mí-
cháním připravila všechny barvy duhy. Jen tak pro zajímavost, indikátor měla připravený 
z výluhu červeného zelí. Žáci 2. stupně také o nic nepřišli. Aktivně se zapojili do elek-
trochemického workshopu. Byli rozděleni do  skupinek a  sami si připravili galvanický 
článek, zapojovali citron s různými kovovými plíšky do elektrického obvodu, měřili a bá-
dali. Za super dopoledne paní Stejskalové ještě jednou moc děkujeme. Díky patří i paní 
Simoně Lambertové, která pro nás toto setkání domluvila.

Jana Rémišová
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RAMPUŠÁKŮV ŠKOLNÍ LYŽAŘSKÝ ZÁVOD
 Dne 14. 3. 2023 Základní škola Deštné v Orlických horách zorganizovala, s pod-

porou TJ Sokol Deštné a samozřejmě Skicentra Deštné, první ročník závodu pro žáky 
základních škol v obřím slalomu. 

Oslovili jsme okolní základní školy. Výsledkem bylo, že se zúčastnilo 57 závodníků 
z pěti škol v šesti vypsaných kategoriích. Tito závodníci se zdatně vypořádali s nároč-
ností profi lu černé sjezdovky, lijákem a nepříznivou konzistencí sněhu. Žáci naší školy 
se v konkurenci výběru žáků okolních škol vůbec neztratili. Josef Brychta vyhrál nej-
početnější kategorii chlapců šestých až devátých tříd, Jan Molek vybojoval druhé místo 
v kategorii chlapců čtvrtých a pátých tříd. Třetí místa obsadily ve svých kategoriích naše 
žačky Jana Bašková – první až třetí třídy, Michaela Hájková – čtvrté a páté třídy a Mi-
chaela Blahovcová – šesté až deváté třídy. Tento první ročník Rampušákova školního ly-
žařského závodu ze svého pohledu závod-
níka, trenéra a pedagoga hodnotím velmi 
kladně, chtěl bych vyzdvihnout odhodlání, 
koncentraci, a  hlavně výkony účastníků 
závodu. 

Za  naši školu chci poděkovat trenér-
ce TJ Sokolu Deštné Radce Jakoubkové 
za  profesionální spoluorganizaci, TJ So-
kolu Deštné za  potřebné vybavení a  Ski-
centru Deštné za  velmi vstřícný přístup 
k našemu závodu. Naše škola je připravena 
zorganizovat následující zimu druhý roč-
ník tohoto závodu, aby se postupně stal 
tradicí.

Jan Němec
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SPORT
 Žák šesté třídy Základní školy Deštné v Orlických horách Josef Brychta (12 let) 

se věnuje pátým rokem v rámci TJ Sokol Deštné sjezdovému lyžování. V letošní zimní 
sezóně zúročil svůj talent, poctivou přípravu a v kategorii předžáků si připsal řadu úspě-
chů. V Poháru Orlických hor se celkově umístil na čtvrtém místě, v Head Vitalini Cup 
(seriál s účastí nejlepších závodníků ČR) se celkově umístil na sedmém místě a dohro-
mady si v letošní sezóně přidal do své sbírky osm diplomů, tři poháry a jednu medaili 
z jednotlivých závodů. V současné době se Pepa systematicky připravuje pod vedením 
trenérů TJ Sokol Deštné na ledovcích v Rakousku na následující první žákovskou sezónu 
v Alpských disciplínách. 

Tak Pepo, ještě více úspěchů!                                                         Jan Němec, tělocvikář

ZÁPIS DO ZŠ
 12. května proběhl zápis do ZŠ. Všechny zapisované děti byly moc šikovné a my se 

těšíme, až je v září přivítáme.                                                                          Hana Brychtová

PŘIJÍMAČKY
 Dobrá zpráva:  Naši deváťáci se jako vždy dostali na střední školy.
Přijímací řízení na  střední školy vyžaduje nejen znalosti, ale i  umění komunikace 

a schopnost, jak říkají. „Stát nohama na zemi“.
Stejně jako i jejich předchůdci, žáci letošní deváté třídy všechno zvládli. 
Tři z nich se dostali na střední školy s maturitou, dva odevzdali své zápisové lístky 

na učební obory bez maturity.
Všem žákům gratulujeme a přejeme jim úspěšné studium.  

Mgr. Raisa Mocková, kariérový poradce
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Z kultury
VELIKONOČNÍ ZDOBENÍ V MUZEU
 Po mnoho let jsme si v muzeu vyráběli na Velikonoce budky pro ptáčky. S ohledem 

na cenu materiálu jsme byli nuceni ke změně. A tak co je více velikonoční než zdobení 
vajíček. Koupili jsme dvě stovky vajíček a dali hlavy do hromady. Od rána 8.dubna bylo 
pěkně živo. Paní Barbora Šťastková zapřemýšlela a vytvořili jsme hned několik stano-
višť, aby si každá věková kategorie mohla udělat své. Větší děti a šikovní rodiče zdobili 
voskem, mrňouskové a  tatínkové razítkovali bramborovými razítky a  někdo se pustil 
do zdobení papírem s nůžkami v roce. Ani pastelky nezahálely. Muzejní sál byl celý den 
plný, vajíčka mizela a koberce měnily díky nánosu bláta barvu. Muzeem prošlo na sto 
človíčků s doprovodem a vajíček zůstalo jen pár.  Poučení pro nás? Na příští rok musíme 
vzít více vajíček.                                            Bohumír Dragoun

MUZEJNÍ VLASTIVĚDNÉ STŘEDY
 Zima je v muzeu tradičně spjata s cyklem středečních přednášek s vlastivědnou 

tématikou. Ne jinak tomu bylo i letos.
Zahájili jsme 1. února přednáškou:  Zdeněk Hlaváček – Jiří Mach – Kriminální přípa-

dy z Orlických hor. Sál se pěkně naplnil, protože stejnojmenná kniha vzrušila veřejnost 
v regionu. Dvojice autorů-přednášejících není v Deštném neznámá. Pan Zdeněk Hlavá-
ček zde i žil. Pan Hlaváček byl indisponován, ale i tak jeho vyprávění bylo velmi zajímavé, 
humorné a lidské. Spokojení posluchači odcházeli s podepsanou knihou.    

Druhým přednášejícím byl pan Jan Hlaváček. Člověk nezlomné energie,  který se 
mimo jiné zabývá léta  elektrifi kací našeho regionu. Přednáška Rozvodná síť – její vývoj 
a současnost zazněla 8.února. A opět bylo v sále plno. Pevně věříme, že se od pana Hla-
váčka dočkáme publikace na toto téma.

Muzejní a vlastivědné středy je nedokážeme představit bez našeho stálého příznivce 
přírodovědce a cestovatele Petra Rybáře. Tentokrát nás zavedl na exotický ostrov Me-
norca. Krásné záběry doprovázené odborným komentářem. Co dodat? Jako vždy skvělý 
Petr Rybář.  
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Na ostrov Samoa (musel jsem se podí-
vat kde vlastně je) nás zavedla 22. února 
paní Barbora Šťástková. Vyrazila s kama-
rádkou za poznáním přírody a života lidí. 
Moc hezké vyprávění o  životě místních, 
krásné moře a divukrásná příroda.  

O týden později nás pan Karel Disman 
zavedl do severního Norska. V této destinaci 
nebyl poprvé a  tak jako zkušený cestovatel 
měl srovnání a  zkušenosti. Výpravy na  se-
ver vždy ukazují tu „pravou“ divočinu. A ani 
tentokrát jsme nebyli ochuzeni. Nad to před-
nášející navázal diskuzi s publikem a člověk 
si připadal jako na rodinné sešlosti. Paráda.

Dne 8.března jsme se podívali do  mi-
nulosti. Pan  Petr Minařík již tradiční host 
našich večerů nám představil  „Císaře a krá-
le Rudolfa II.“ A  když se řekne Rudolf II. 
Tak naskočí alchymie. A tak jsme se dostali 
i na toto zajímavé téma. A hodinka uběhla 
jako voda. 

V historii našich „střed“ málo kdy riskujeme. Tentokrát jsme na závěr cyklu 15.břez-
na pozvali pana Jiřího Voňku s velmi zajímavým tématem“ Bosenské pyramidy“. Téma 
zajímavé, frekventované a ofi ciální vědou neuznané. Tak jsme se moc těšili. Pan Voňka 
byl velmi nadšený, přednáška dlouhá, ale celek rozpačitý. 

Muzejní vlastivědné středy 2023 byl v jedné věci výjimečné. Všimněme si, že větši-
na přednášejících byla místních anebo „skoromístní“ (Zdeněk Hlaváček, Jan Hlaváček, 
Barbora Šťástková a Karel Disman). Bylo by skvělé, kdyby pokaždé bylo u posluchačstvo  
z většiny místní. Snad se toho dočkáme.                                            Bohumír Dragoun, foto W

VLCI
 V pátek 21. dubna 2023 od 16:30. hodin uspořádalo muzeum ve Správou CHKO 

Orlické hory v Rychnově nad Kněžnou třetí setkání pod názvem „Vlci v Orlických ho-
rách“. Bylo připraveno pět tematických okruhů pěti přednášejících:
RNDr. Václav Pavel, Ph.D. -  Vlci v CHKO Orlické hory
Ing. Tomáš Havrlant - Vlk obecný - současný stav u nás a v Evropě
Ing. Rudolf Remeš - Presumpce viny aneb kdo sežral Karkulku?
Petr Urban - Vlci a myslivost, zkušenosti s vlkem ze sousedního Polska 
PhDr. Jiří Štěpán, Ph.D. - Dotační podpora na ochranu stád a náhrady škod

Na setkání jsme se připravili a do přednáškového sálu jsme vtěsnali na stovku židlí 
a pár laviček. A bylo to dobře. Sál se opět zaplnil zájemci o tuto problematiku. Atmosféra 
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setkání byla i přes toto velmi citlivé téma přátelská. První přednášející zoolog Václav Pa-
vel dokázal velmi citlivě a prakticky vysvětlit současnou situaci v regionu. Popsal zatím 
nečetné útoky na domácí zvířata a vyzval ke spolupráci.   

Odborník z  řad zemědělců pan Tomáš Havrlant z  broumovska se věnuje celá léta 
vlkům. Stojí však na druhé straně názorového spektra. Ve svém příspěvku představil sou-
časné dění v Evropě, kdy dle názoru zemědělců a lidí žijících na venkově vlk do současné 
zalidněné krajiny nepatří a pokud ano, pak se musí regulovat.

Pan Rudolf Remeš ve svém příspěvku poukázal na složitou problematiku případného 
odstřelu problematických jedinců na příkladu migrujícího vlka Gagata, který se toulal 

od  polských Kielců až ku Praze a  pak se 
vrátil do  Polska. Tulák celou dobu nebyl 
spatřen a  také nenapáchal žádné škody. 
Jeho výprava byla dokumentována díky 
moderní technice, jejíž byl vybaven.

Pan Petr Urban se podíval na proble-
matiku vlků z pohledu myslivců. Poukázal 
na  nešťastnou likvidaci staletí chovaných 
trofejních mufl onů z Machova a i další pří-
pady. Jeho příspěvek vyzníval velmi pesi-
misticky. S problémovou černou zvěří vlci 
nepomohou a pro lesnictví je to rána.
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Posledním přednášejícím byl Jiří Štěpán, který poukázal na možnosti dotací na ochra-
nu stád a náhrady škod.

Celé setkání mělo i přes odlišné názory velmi přátelskou atmosféru.
Bohumír Dragoun, foto W

PÁLENÍ ČARODĚJNIC
 Když se řekne „pálení čarodějnic“ mnohým z nás se vybaví táborák, hořící fi gurína 

čarodějnice, opékání špekáčků, muzika a popíjení piva. Kořeny této tradice ovšem sahají 
hluboko do minulosti, kdy pálení čarodějnic, fi lipojakubská noc, Beltaine či Valpuržina 
noc měly pro lidi velký význam. Lidé odjakživa věřili, že existují dny, které mají čarov-
nou moc. Filipojakubská noc 30. dubna vzbuzovala u našich předků bázeň i úctu. Věřili, 
že právě tento soumrak otevíral cestu temným silám, které bylo třeba zapudit, osvítit, 
plamenem očistit. Toto magické datum najdete v  kalendáři mezi jarní rovnodenností 
a letním slunovratem.

Zvyk pálení ohňů v noci mezi koncem dubna a začátkem května na našem území 
nepřetrval z dob původních Keltů, protože v keltských dobách zde Slované ještě nežili. 
Češi přijali tradici pálení čarodějnic za svou až mnohem později a podle odborníků to 
bylo především díky německému vlivu. 

Dnes už nepálíme čarodějnice proto, abychom zahnali zlé síly, neházíme do vzduchu 
zapálená košťata, abychom čarodějnice odhalili a  poslali z  oblohy k  zemi. Původní ná-
boženský a ochranný původ tedy tahle česká tradice ztratila, ale naštěstí to nejdůležitější 
zůstalo. Lidé se díky ní stále scházejí a společně něco prožívají. A mnohdy jde o skvěle 
zorganizované akce. A jedna taková se pra-
videlně pořádá i v naší obci. Už podruhé se 
akce konala na zahradě muzea. V 17 hodin 
odpoledne se sešli děti, rodiče, senioři, ale 
i spousta turistů. Pro všechny byla připra-
vena čarodějnická stezka s úkoly a sladkou 
odměnou a  medailí v  cíli, kterou dostalo 
na  50 čarodějnic a  čarodějů. Děti se neú-
navně střídaly na skákacím hradu a dalších 
stanovištích s  netradičními pohybovými 
aktivitami. Hranice se podpálila v 18 hod. 
a vhodily se do ní rovnou dvě krásné čaro-
dějnice, které připravili studenti základní 
školy. Jsem ráda, že občané dorazili a spo-
lečně prožili hezký večer, který se mnohdy 
u stánku s občerstvením protáhl do pozděj-
ších hodin. Ráda bych poděkovala všem, 
kdo se na této zdařilé akci podíleli. Vážíme 
si každé pomoci, nápadu a iniciativy.                                                                                                          

Simona Vlková
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OBJEKTIV HANY PIŠLOVÉ
 Paní Hana Pišlová z Uhřínova se dlouhá léta věnuje fotografování. Nikdy na tento 

krásný koníček nebylo dost času a  tak se mu oddala naplno až v důchodu. A není to 
koníček, ale kůň. Nerozlučným fotoaparátem zachycuje svět kolem sebe – ten svět, jenž 
po cvaknutí uzávěrky je již jiný.

V hledáčku objektivu se nachází především příroda. Jak by ne, vždyť žije na vsi a její 
zahrada je rájem malých opeřenců. S nekonečnou trpělivostí dokumentuje opeřené kra-
savce, kteří si co do půvabu nezadají s těmi exotickými.   

V září 2021 uspořádal spolu s Jaroslavem Klinským výstavu „Ptáci a krajiny“ v Mu-
zeu zimních sportů, turistiky  a řemesel v Deštném v Orlických horách. Výstavu vidělo 
kolem tisíce návštěvníků a lidé žasli a obdivovali. Výstava pak byla k vzhlédnutí i v Uhří-
nově, ale návštěvníků byla jen hrstka.

Protože archív paní Hany Pišlové je obsáhlý a tematicky široký, byla v únoru 2023 
uspořádána v muzeu v Deštném v Orlických horách druhá výstava. Tentokrát samostat-
ná. Na stovce fotografi í autorka představuje „Šediváčkův long“. Krása zimy a síla i radost 
psů z pohybu. To vše lze vycítit z jejich fotografi í.

Výstava bude v muzeu do konce června.                                           Bohumír Dragoun

DON QUIJOTE DE LA MANCHA
 První červnová sobota se v Deštném nesla v duchu dobročinného charitativního 

Kozího výšlapu pro Páťu Krejčího, ale také večerního divadelního představení. Do Dešt-
ného totiž zavítal z Brna soubor Klaunika s komedií Don Quijote de la Mancha v režii 
Bolka Polívky a přivezl spoustu smíchu. Svéráznému zpracování osudů Dona Quijota 
a věrného služebníka Sancho Panzy nechyběl humor, nadsázka, fantazie ani mystifi kace. 
Kromě dvou herců si ve hře zahráli i samotní občané Deštného, kteří ztvárnili profeso-
rovy studenty. S neuvěřitelnou lehkostí se zapojili a pomohli k originálnímu zpracování 

příběhu. Míla Karová jako princezna, do  které se 
do  Quijote bezhlavě zamiloval, Pacourkovi jako 
uřvaný prezident a  paní prezidentová, Květa So-
chanová jako paní Kabelka, Helena Blahovcová 
jako paní Ptáčková s  nejzářivějším úsměvem ze 
všech studentů, Martin Struhař jako Zelenka, který 
sprintoval na  jeviště vždy, když se 2,5 metrovému 
Don Quijotovi podlomily nohy na  chůdách, dce-
ra paní Ješinové, Laďka, pantomimou předváděla 
dalekohled, periskop, mikroskop a jiné pozorovací 
přístroje na příkaz pana profesora. Věřím, že smích 
léčí a  všichni diváci díky dvouhodinovému před-
stavení omládli o  spoustu let! Já osobně na  večer 
stále vzpomínám a  těším se na další kulturu, kte-
rá do Deštného zavítá. Vystoupení zčásti dotovala 
obec. Děkujeme.                                  Simona Vlková
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Kult ra v Dešt émjaro/léto 2023
sobota 

15. července

Dvořákův 

festival

16:00 Kostel Sv. Matouše

sobota 

22. července

25 let výročí 

povodní

10:00 Cesta na Šerlišský 

Mlýn, naproti 

č.p. 186

sobota 

22. července

Deštenská pouť, 

výročí 125 let SDH

14:00 Muzeum

středa 

26. července

Mše svatá 16:30 Kaple Blahoslavené 

Panny Marie

4. - 6. srpna Tavení skla 

dřevem

14:00 Muzeum

úterý 

15. srpna

Mše svatá 17:00 Kaple Blahoslavené 

Panny Marie

sobota 

26. srpna

Kačenčino 

loučení s létem

14:00 Jedlová 

- Chata Kristýna

léto 2023
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Odevšad
SPOLEČENSKÁ KRONIKA
 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé 

oslavence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum. Podobně i některá miminka.

Jubileum:
55.:  Radka Cejnarová, Renata Štěbrová, Dana Reznerová, Tomáš Sochor
60.:  Petr Havlíček, Eva Hryzlíková, Petr Verner, Karel Zachariáš
65.:  Jan Hofman, Hana Ježková, Petr Kaufmann, Alois Knap, Jarmila Škodová
70.:  Milena Suchomelová, Jiří Tomeš
75.:  Ján Jačo
80.:  Anna Abelová, Zuzana Danková, Růžena Janoušková
        Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Zlatá svatba (50 let):
Zdeňka a Václav Drašnarovi
Helena a Jan Jačovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a  spokojenosti. Buďte spolu i  s  námi dlouhá léta 
šťastni a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů.

Sňatek uzavřeli:
Petra Stejskalová a Michael Derunov
Novomanželům přejeme, aby nejen jejich svatební den byl jedním z nejkrásnějších v ži-
votě, ale aby jejich společný život byl založen na vzájemném pochopení a lásce jednoho 
k druhému.

Narodili se:
Amálie Nováková
Josefi na Olivie Matula
David Štěnička
Eliška Bíbová
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se s:
Boženou Říhovou
Marií Feichtingerovou
Čest jejich památce!

LZ
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
 Počkaly jsme si na „počasí na šaty“ a po roce jsme přivítaly nové občánky. Příhod-

ně kolem Dne matek. 12. a 26. května.  Dvěma termíny jsme tak mohly vyhovět i případ-
né změně dne. Ne vždy se to všem hodí. Znáte to sami. 

Růže pro maminky nám večer ochotně přivezla naše doručovatelka a my tak měly 
více času na přípravu. Třeba mytí oken , vyvěšení obecní vlajky.
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Pro paní starostku, i mnohé rodiče, to byla premiéra. 
Roztomilých ratolestí bylo na seznamu víc jak deset.  
Některé už přišly po svých, ty nejmladší byly snad šestinedělní! A kdo to byl? Vezmu 

to od Adama. Ne tak podle abecedy, jako v časové ose skupinek.
…. Adam, Richard, Žofi e, Amálie, Eliška, Teodor, David, Dominik, Zorka, Julie, Kry-

špín, Markéta. Zkuste si přiřadit, kterým rodičům se narodili!? Kdo se tentokrát do pa-
mětní knihy zapsal? 

Soudě podle účasti, datumů narození, úsměvů na tváři a pohody … Vyšlo to! 
Z akce se omluvili pouze jedni rodiče. Jedna rodina se nám těsně před rozesláním 

pozvánek odstěhovala. 
Přivítání pacholat sourozenců a potomků zastupitelů bylo pěkné a nezvyklé. Neo-

byčejné a milé bylo vystoupení Prokopa, školky a dětí školou povinných…. Dojemné. 
Akorát v termínu se stal náš bývalý kolega poprvé dědečkem, já v mezičase pratetou. 

A naše parťačka Eva? Pomohla nám jako vždycky a další den si to chystala užít z dru-
hé strany. Přivítáno bylo její Xté vnouče. 

Že by silné ročníky? Populační vlna?                                        LZ

FINANČNÍ INJEKCE PRO PÁŤU
 Na  únorovém zasedání empatičtí zastupitelé obce Deštné v  Orlických horách 

schválili fi nanční dar v hodnotě 100 000,- Kč pro malého občana Patrika. Finanční dar je 
určen k zabezpečení a zlepšení psychického a fyzického stavu malého Patrika, který trpí 
spinální svalovou atrofi í.

Z aktivity JSDH byly po obci rozmístěny kasičky
„Výtěžek ze sbírky byl předán přímo rodině, která jej využije na úhradu vzniklých 

nákladů spojených s rehabilitacemi a nákupem různých pomůcek, které Páťovi pomohou 
s cvičením.“                        LZ

KOZÍ VÝŠLAP PRO PÁŤU
 V sobotu 3. 6. 2023 se v naší obci v areálu Kozího chlívku uskutečnil „Kozí výšlap 

pro Páťu“.
Akce se konala na  podporu malého Patrika Krejčího, který trpí spinální svalovou 

atrofi í. Výšlap měl 3 trasy, které byly rozděleny dle náročnosti, aby mohli vyrazit všichni, 
včetně malých dětí, seniorů, vozíčkářů, cyklistů i vytrvalých sportovců.

Po zaplacení vstupného čekaly na všechny zúčastněné dárečky od sponzorů. Vstu-
penky byly slosovatelné a  výherci si odnesli spoustu hodnotných cen. Po  celý den se 
prodávaly lístky do tomboly, kde bylo připraveno 600 cen.

Díky štědrým sponzorům mohl být celý výtěžek ze vstupného i tomboly věnován Pá-
ťovi. Charitativní akce byla určena všem věkovým kategoriím a doprovodný program byl 
připraven hlavně pro děti. V místním muzeu se mohly zastavit na dětské dílničky a vyrábět 
z papíru. Trasa vedla také kolem Ateliéru zvonaře a hrnčířky, kteří věnovali část výdělku. 
Na parkovišti před Kozím chlívkem děti soutěžily s Besipem, celodenní sportovní program 
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zajistili místní fotbalisté a dobrovolníci ze ZŠ Trivium Plus Dobřany. Byly zde i dílničky 
na louce, které pro děti připravila Ivona Stejskalová s dcerou Terezkou. Betka Krejčí malo-
vala nehty a vydavatelství Aspintoa připravilo pro návštěvníky komunikační hry za pomocí 
jejich výukových karet. Díky místním hasičům a horské službě byli po celý den k vidění 
vozidla záchranných složek a ukázky jejich práce. 

Jednotka místních hasičů připravila i stánek s občerstvením a soutěže pro děti u Kos-
tela svatého Matouše, veškerý výtěžek z prodaného občerstvení pak věnovali Páťovi.

V  sobotu zahájila svůj letní provoz i  lanovka (Skicentrum Deštné) a  celý výtěžek 
z tohoto dne, byl také věnován na Páťu. Tým Skicentra se zároveň podílel na přípravách 
celého dne.

Nechyběly ani prodejní stánky, u  kterých bylo možné zakoupit kosmetiku Anela 
z podhůří Orlických hor, výrobky pivovaru Rampušák, přírodní věnce od Vandy – větrné 
věnce, které jsou tvořeny s respektem k přírodě Orlických hor, doplňky do dětských po-
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kojů od fi rmy Not kidding – Míša Prouzová, malované plátěné tašky od začínající uměl-
kyně Dory Jedličkové, háčkovaná zvířátka, výukové karty od fi rmy Aspintoa a nechyběl 
ani hrabáček s oblečením. 

V krmelci u Kozího chlívku se grilovalo, prodávaly se dobroty v cukrárně Cukrátko 
a nechyběly ani palačinky.

V 15 hodin přiletěl vrtulník a začala dražba hodnotných věcí, mezi nimiž bylo 10 
vstupenek na  let vrtulníkem od  fi rmy DSA – Daniel Tuček, celosezónní skipas, jízda 
na čtyřkolkách, pobyt v Kozím chlívku, dámské i pánské sluneční brýle, dámské hodinky, 
den se sládkem a zvon.

Veškerý výtěžek z aukce byl opět věnován Páťovi.
Po skončení aukce jsme vyhlásili částku, kterou se nám podařilo vybrat a rodičům 

malého Patrika, Lucce a Davidovi, jsme předali šek na vybranou částku 341 360,- Kč. 
Ještě pár dní po akci, jsme nechali běžet transparentní účet a podařilo se částku za-

okrouhlit na 350 000,-, po informaci, že tedy ukončíme tuto sbírku, se však ozval jeden 
z našich štědrých sponzorů a náš kamarád pan Václav Ducháč a zaokrouhlil vybranou 
částku na rovných 400 000,-.

Tímto bych chtěla poděkovat z celého srdce všem sponzorům a partnerům, rodině, 
kamarádům a zaměstnancům, kteří se na celé akci podíleli a díky nim to byl krásný den, 
který se konal na podporu malého Patrika. 

Držím palce celé rodině Krejčích a hlavně Páťovi, ať zvládne boj s nemocí stejně tak, 
jako my jsme zvládli tuto úžasnou akci.

Ještě jednou velké díky, vážím si pomoci každého z Vás.                    Šárka Hejduková

Sponzoři a partneři akce: 
pan Václav Ducháč, DSA – Daniel Tuček, Skicentrum Deštné, pivovar Rampušák, 

kosmetika Anela, Kofola, VSW – virtuální realita, Hanel Optik, Hejduk sport, Adventure 
Deštné, Bohemilk, Besip, Horská služba, místní spolek dobrovolných hasičů, FK Deštné, 
Integraf, Aspintoa, JVD, Intergast, Ateliér zvonaře a hrnčířky, CHeers Nové Město nad 
Metují, Město Dobruška, Město Opočno, moderátor Honza Dušek, JIP, DJ Martin Vacek, 
Ivona Stejskalová, Not kidding, větrné věnce, Dora Jedličková, technické služby obce 
Deštné.
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NOC KOSTELŮ
 Akcemi nabitý víkend odstartovala v pátek 2. června Noc kostelů. Lidé mohli na-

vštívit volně otevřené kostely a kaple po celé České republice a Deštné nebylo výjimkou. 
V kostelu Máří Magdalény se od 18 hodin konal krásný koncert žáků místní školy pod 
vedením pana učitele Šimka. Doprovodem jim byli mladí lidé z DCŽM Vesmír. Pan farář 
doplnil pásmo o architektonické zajímavosti této sakrální stavby. Mnozí neměli ani tuše-
ní jak významnou stavbou deštenský kostel je, a že je rukou architekta českého původu 
Jana Blažeje Santiniho-Aichela. Na vlastní náklady ho postavil František Liebštějnský, hra-
bě z Kolowrat. Tento kostel nahradil původně dřevěný ze 14. století. Kaple Panny Marie 
na Dříši byla také otevřena k návštěvě a vedle prohlídky při západu slunce nabídla i letáky, 
kde si každý mohl přečíst informace o historii tohoto svatého místa. Dřevěná kaple z roku 
1809 stojí na poutním místě, kde na vysokém smrku visel obraz Panny Marie, jako památ-
ka zázraku, pří kterém navrátila zrak nevidomému chlapci. Ke kapli vede křížová cesta se 
14 zastaveními. Posledním místem této speciální noci byl kostel sv. Matouše s otevřenou 
věží, ze které je nádherný výhled na červánky zbarvené nebe. A samozřejmě nesmíme za-
pomenout na alespoň krátké zhoupnutí na zdejší zavěšené houpačce na stromu u kostela 
a  večerní pohled na  hřebeny Orlických hor. Velké díky patří panu faráři Hoff mannovi, 
panu učiteli Šimkovi, žákům ZŠ Deštném a všem návštěvníkům, kterých přišlo opravdu 
hodně. Příští rok znovu na viděnou.                      Simona Vlková, foto Michaela Prouzová
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023
 Dne 7. ledna 2023 proběhla Tříkrálová sbírka v naší obci, kterou organizovala 

Charita v Dobrušce. Po celé obci putovaly 4 skupinky koledníků, kterým v kostele po-
žehnal náš pan farář Tomáš Hoff mann, posvětil křídy a samolepky, které psaly nebo se 
lepily všem lidem, kteří přispěli do celorepublikové sbírky, nad vstupní dveře K+M+B. 
Panu faráři děkujeme, že nám to každý rok odstartuje. Bez koho by se neobešlo naše 
koledování, je pan Karel Zachariáš z chaty Kristýna, který pro naše koledníky i vedoucí 
připravuje každý rok oběd. Po celém dopoledni jsou všichni vyhladovělí a každý se těší 
na ten svůj řízek, který je naprosto jedinečný, protože si to každý z účastníků sbírky 
náležitě zaslouží. Pan Zachariáš s celou rodinou tento oběd do sbírky věnuje a energii, 
kterou k tomu vynaloží, je to nejcennější, co může ze sebe dát. Toho si vážíme, děku-
jeme a každý rok se na ten řízek těšíme. Velké poděkování patří také paní Valentové 
ze školní jídelny, která nás očekává každé ráno v jídelně, kde nám umožní se v teple 
obléknout do královského oblečení a v poledne nás již vyhlíží s  teplým čajem a při-
praveným obědem. Bez ní bychom neměli tolik potřebné zázemí. Děkujeme, že nám 
věnuje svoje sobotní dopoledne. 

S  paní starostkou s  velkým očeká-
váním sledujeme přispívání do  sbírky 
a s nadšením počítáme pokladničky. Nej-
více vždy vybere skupinka u  sjezdovek. 
V  letošním teplém počasí jsme ani ne-
doufali, že nějací lyžaři budou a ono jich 
na  těch našich horách zrovna bylo tolik, 
že byla vybrána rekordní částka. Nejvíc se 
ujalo psaní křídou na helmu, vloni to bylo 
poprvé, letos se v tomto nápadu hojně po-
kračovalo. Celkem se v naší malé obci vy-
bralo 24 232 Kč. Zase o něco víc, než vloni. 
Ani jsme v to nedoufali, ale každý rok se 
nám daří vybrat víc a víc. Moc děkujeme 
a vážíme si každého příspěvku. Je vidět, že 
tato sbírka není našim občanům lhostejná 
a toho si nesmírně vážíme. Na závěr chci 
všechny potřebné občany informovat, 
aby si prohlédli webové stránky Charity 
v Dobrušce, jsou tam oblasti sociální po-
moci, kompenzační a jiné pomůcky k za-
půjčení, využijte toho, děláme to pro vás! 
Děkujeme všem.

Za Charitu v Dobrušce                                                                           
Pavlína Nováková
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SOUTĚŽ O CENY
 Minule jsme se vás ptali, kolikatičlenné zastupitelstvo obce aktuálně máme?  
Do soutěže se zapojil a správně odpověděl Ondřej Vlk. Pro volební období 2022-2026 

byl stanoven počet 9 členů zastupitelstva obce.
Nová soutěž 

Jaké jméno nese chata na Šerlichu?
Svoji odpověď vhoďte do poštovní schránky obecního úřadu. Tím se zapojíte do sou-

těže o ceny, která končí 15. 8. 2023. Nezapomeňte uvést své jméno a adresu. Odpověď 
můžete zaslat také e-mailem na  adresu obec.destne@onet.cz, případně SMS zprávou 
ve tvaru: jméno_příjmení_odpověď,  na číslo 702 004 318.

(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)
Redakční rada

DO JARNÍHO ÚKLIDU OBCE SE ZAPOJILI MNOZÍ 
 Nejen Dešteňáci se systematicky vydávali poklidit obec, příkopy kolem cest a turi-

stických tras. Stalo se tak v rámci pravidelné údržby, brigád, celorepublikového projektu 
„Ukliďme Česko 2023“ i nápadu „Ukliďme si hřebenovku“.

První úklid, 29. dubna, trošku mařilo počasí.  Zrána „pršelo, jen se lilo“. 
„Hřebeny“ byly poklizeny několikrát. Spolkem Velká Deštná, automobilkou, dobro-

volníky z obcí Deštné, Sedloňov a Olešnice v Orlických horách. Zlikvidovala se nejedna 
nelegálně vzniklá černá skládka a nepořádek, který nám zanechávají ti nezodpovědní.

Potom, co během několika hodin bylo z  přírody vysbíráno několik pytlů odpadu 
a různých „pokladů“, došlo na zaslouženou svačinu, zhodnocení.

Díky všem, kteří obětovali volný den dobré věci.                         LZ, foto Simona Vlková
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ZVON Z ORLICKÝCH HOR
 Velmi rád v  létě jezdívám do Orlických hor do obce Deštné, ležící pod kopcem 

Šerlichem, který se na toto sídlo dívá z výšky něco málo přes tisíc metrů nad mořem. 
Na rozdíl od Krkonoš či Šumavy je zde méně návštěvníků, takže většinou vládne boží 
klid, který si rád vychutnávám na svých toulkách po okolí. Tradičně chodívám ke kostelu 
sv. Matouše, který povstal z ruiny a je celoročně otevřený.

Kousek od hotelu Praha, kde přespávám, vede cesta ke koním a hned vedle místního 
hřebčína je kouzelný domek, kde je umístěný ateliér zvonaře a hrnčířky. Když pobývám 
v tomto koutě naší vlasti, neopomenu sem zajít a zaposlouchat se do tónů Deštenské zvon-
kohry, která se ozývá po odbytí hodin v pravidelných časech zakomponovanou písničkou.

Kromě keramických předmětů zde lze zakoupit i zvonek od nejmenšího cinkrlátka až 
po větší kusy. Už několik let mám nádherný hrníček právě od paní hrnčířky z Orlických 
hor. Každé ráno se s ním pozdravím, když z něho popíjím ranní kávu.

Při poslední návštěvě v  létě roku 2022 mi to nedalo a  zakoupil jsem trochu větší 
zvonek o spodní šířce devíti centimetrů. V pražském bytě jsem ho nainstaloval na lodžii 
a každé ráno, když vstanu, na něj třikráte krátce zazvoním. Abych poděkoval pánu Bohu, 
že ještě jsem, že ještě žiju.                                     Pavel Kyselák, člen Obce spisovatelů ČR

KONEČNĚ JARO
 Jako každé jaro se i  letos včely a  jiní zástupci hmyzu probudily a  rozhlížely se 

po něčem k snědku. Nabídka nektaru a pylu je ale zvláště v zastavěných oblastech z kraje 
sezóny dosti omezená. Tam, kde by užiteční opylovači čekali záplavu prvních květů, totiž 
drnčely motory sekaček. Místo hostiny z lučního kvítí jsme jim nachystali zelenou poušť 
sestříhaných trávníků.
Proč jsou opylovači tak důležití?

Aby vzniklo semeno rostliny, ze které-
ho později vyroste rostlina onoho druhu, 
musí dojít k opylení, tedy k přenosu samčí 
pohlavní buňky – pyl na samičí pohlavní 
orgán – blizna. Rozlišujeme samoopylení 
a  opylení pomocí opylovačů (voda, vítr, 
živočichové). Bez opylovačů nevzniknou 
semena a  bez semen nevzniknou nové 
rostliny. Navíc opylovači přispívají k dru-
hové rozmanitosti rostlin a  vyšší kvalitě 
a větší sklizni. 
Zahrady včera a dnes

V běžné české venkovské zahradě byla 
alespoň jedna třešeň, pár švestek, nějaká 
hrušeň, vlašský ořech a jabloně. Dříve bý-
valy častější i lískové oříšky, ale dnes je už 
skoro nikdo nepěstuje. Dnešní zahrady 
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vypadají vskutku jinak. Převažují jehličnaté stromy, okrasné traviny a  nakrátko pose-
kaný trávník. Kdo nevěří, ať se porozhlédne po naší obci. Přitom ovocné stromy a keře 
většinou rozkvétají brzy na  jaře a představují pro hmyz vydatný zdroj potravy. A ona 
líska poskytuje např. pro včely na jaře nejvýživnější pyl, stejně tak i smetánka lékařská 
(pampeliška), bob obecný, slunečnice roční, čekanka obecná, divizna velkokvětá,… .
Zahrady pro hmyz

„Pomůžeme–li včelám, čmelákům, motýlům a  jinému opylujícímu hmyzu přečkat 
období, kdy je příroda skoupá na zdroje výživy, odmění se svou činností v květech kul-
turních i planě rostoucích rostlin po celou vegetační sezonu, pomohou nám zajistit bu-
doucí úrodu ovoce i mnohých zemědělských plodin a také zajistí pestrost naší přírody, 
přežití mnoha druhů divoce rostoucích dřevin a bylin, bez nichž by byla naše krajina 
fádní zelenou stepí nepřinášející potěchu ani užitek,“ 
Jak na to?
   •  Zapojte se do výzvy „V máji nesekám“ - Účast na výzvě je samozřejmě dobrovolná 

a super snadná – prostě jen nesekejte trávník a  tuto informaci šiřte mezi sousedy, 
známými a kamarády.
Nadace na ochranu zvířat

   •  Vysaďte na zahradu rostliny, které poskytnou pyl i nektar po celý rok: smetánka lé-
kařská, sedmikráska chudobka, divizna velkokvětá, slunečnice roční, sléz maurský, 
brutnák lékařský, vřes obecný, … .

Barbora Šťásková

PRANOSTIKY
• Nerostou-li v létě hřiby, nebude v zimě sněhu.
• S letním deštěm padá bohatství.
• Je-li úrodné léto, přijde tuhá zima.
• Co se v létě zrodí, vše se v zimě hodí.
• Jaro se krášlí květy, léto snopy.
• Co za den v létě naprší, to slunce za hodinu vysuší.
• Co červenec neuvaří, srpen neprodá.
• Červenec žne žita, višně k tomu vítá.
• Co červenec končí, srpen začíná.
• Suchý a teplý srpen úrodě neškodí.
• Co srpen nedovaří, to září dopeče.

Vybrala Marie Ješinová

HLÁŠKY
Jasně, že si povídám sám se sebou. Občas člověk potřebuje radu experta.
Asi stárnu!  Každým rokem hůř snáším horko, zimu a debily.
Začínal jsem z ničeho a většinu z toho pořád mám.
Nikdy nepoužívejte záchod ve snu. Je to chyták.
Všichni chtějí vaše dobro. Nenechte si ho vzít.
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Opakem umělé inteligence je přirozená blbost.
Někdy si dám vodu, abych překvapil játra.
Kdo uzený bůček jí a slivovici pije, toho ani koronavirus nezabije.
Víte, co je PARADOX? Že této blbé době se bude za pár let říkat staré dobré časy!

Vybral W

POTĚŠTE POHLEDEM
 Blíží se doba dovolených a já mám pro vás tip. Nikoliv na výlet (těch bych taky pár 

měla ), ale na to, jak potěšit své blízké. … jak dát o sobě „domů“ vědět. 
Sama tuto aplikaci využívám už pár let a úspěšně. 
Pohlednice Online je aplikace České pošty, která umožňuje vytvoření a odeslání kla-

sické papírové pohlednice (z vlastních fotek) prostřednictvím webu, mobilního telefonu 
nebo tabletu. Je to cenově dostupné a originální.

Koláž z pořízených fotografi í doplňuji výstižným textem, mnohdy vtipnou rýmovač-
kou.  Na tu už se adresáti těší!

Pohled má pak další „plus“. Pohrajete si, překvapíte, pobavíte, potěšíte.  … Nasdílíte. 
Sdílíte okamžik, náladu, povedenou fotografi i. Rozdáváte radost. 

Kdy jste naposledy poslali někomu pohlednici?                                                            LZ

VÝJEZDY
   •  Planý poplach. Dne 1. 1. 2023 ve večerních hodinách Jednotka vyjela k ohlášenému 

požáru komínového tělesa do obce Uhřínov. Po příjezdu již k hoření nedocházelo, 
a tak byla pouze provedena kontrola topidla a spalinových cest, při které nebyl po-
tvrzen požár. Událost byla tedy klasifi kována jako planý poplach. Spolupráce s PS 
Rychnov nad Kněžnou, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny a JSDH Liberk.

   •  Téměř ve stejný čas, jako u předešlé události, byl 1. 1. jednotce vyhlášen druhý po-
plach, k nouzovému otevření domu v Deštném. Jednotka po provedeném průzkumu 
vnikla do objektu pomocí speciálního nářadí přes okno. Uvnitř domu byla naleze-
na osoba, u které byla ihned zahájena resuscitace, následně bylo připojeno i AED. 
Po příjezdu lékaře byl u osoby konstatován exitus. Spolupráce s PS Dobruška, Policií 
ČR, ZZS a Horskou službou.

   •  Dne 28. 1. 2023 byla ve  večerních hodinách jednotka vyslána k  odstranění asi 10 
stromů na silnici od Masarykovy chaty směrem do Orlického Záhoří. Po provede-
ném průzkumu se našel pouze jeden spadlý strom, který byl pomocí motorové pily 
rozřezán. Po té se jednotka vrátila zpět na základnu.

   •  Opět na silnici z Masarykovy chaty do Orlického Záhoří vyjela jednotka 30. 1. na li-
kvidaci několika popadaných stromů. Ve spolupráci s jednotkou z Orlického záho-
ří byly stromy pomocí motorových pil rozřezány. Při pádu stromu bylo poškozeno 
i izolované elektrické vedení a o tomto byla informována energetická služba. Spolu-
práce s JSDH Orlické Záhoří.
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   •  Na pomoc zapadlému autobusu, který tvořil překážku přes komunikaci vyjela jed-
notka 2. 2. ráno. Bylo provedeno podsypání kol štěrkem a autobus poté samovolně 
vyjel. Spolupráce s JSDH Orlické Záhoří.

   •  Dne 3. 2. v odpoledních hodinách byla jednotka vyslána k dopravní nehodě linkové-
ho autobusu do obce Uhřínov. Po příjezdu na místo události byl již autobus vytažen 
pomocí traktoru místního obyvatele. Při cestě zpět do Deštného, kdy stejným směrem 
pokračovala i jízda autobusu, byl prováděn dohled pro případ dalšího zapadnutí. Poté 
jednotka pokračovala zpět na základnu. Spolupráce s HS Rychnov nad Kněžnou.

   •  Dopravní nehoda 3. 2. Při cestě z předchozí události byla jednotka povolána na po-
moc dalšímu zapadlému autobusu, tentokrát v  Deštném, směrem k  Masarykově 
chatě. Z důvodu dlouhého dojezdu a  špatné sjízdnosti vozovky, jednotka na místo 
události nedojela a událost zlikvidovala jiná povolaná jednotka.

   •  Celkem ke  čtyřem událostem vyjížděli od  rána 4. 2. hasiči z  důvodu popadaných 
stromů. Dvě události byly v obci Uhřínov, kde byly stromy pomocí motorové pily 
rozřezány a další dvě se udály v Deštném, kdy šlo opět o popadané stromy. Při jedné 
události byl stržen kabel elektrického vedení. U druhé události šlo o pět spadlých 
stromů, které byly rozřezány a komunikace zprůjezdněna.

   •  Z předešlé události jednotka přejížděla na  silnici směr Deštné-Luisino údolí. Bylo 
zde nahlášeno velké množství popadaných stromů. Jednotka ve spolupráci s profe-
sionální jednotkou prováděla zprůjezdnění komunikace rozřezáním stromů pomo-
cí motorových pil. Stromů bylo tolik, že bylo nakonec velitelem zásahu rozhodnuto 
o kompletní uzavírce silnice a stromy uklidila správa lesů. Spolupráce s HS Dobruška 
a Rychnov nad Kněžnou.

   •  Dne 5. 2. v 16.05 hod. byla jednotka vyslána k pomoci zapadlému autobusu v Dešt-
ném. Průzkumem bylo zjištěno, že se jedná o  zapadlý linkový autobus, který stál 
na silnici a bránil silničnímu provozu. Jednotka provedla jeho vytažení pomocí na-
vijáku. Autobus následně sám odjel směrem na Šerlich. Během zásahu byl silniční 
provoz zcela uzavřen. Spolupráce s HS Dobruška.

   •  Ve večerních hodinách dne 5. 2. vyjela jednotka k pomoci vozidlu na silnici směr 
Deštné-Luisino údolí. Po příjezdu a provedeném průzkumu byl nalezen osobní auto-
mobil se dvěma osobami. Automobil nemohl z důvodu nesjízdnosti vozovky a popa-
daným stromům pokračovat v cestě. Členové jednotky pomohli otočit vozidlo a po-
mohli s roztlačením proti kopci, aby vozidlo mohlo pokračovat v cestě a kontrolovali, 
aby bylo vše v pořádku. V průběhu cesty ještě jednou pomohli s roztlačením a poté 
se vraceli zpět na základnu. Přímo k místu události se dostavila pouze čtyřkolka 6×6, 
na cisterně byly nasazovány řetězy, tudíž bylo vozidlo zdrženo a na místě nebylo po-
třeba.

   •  Dne 25. 2. dopoledne byla jednotka vyslána k  dopravní nehodě vozidla na  silnici 
v Deštném. Průzkumem byla zjištěna dopravní nehoda jednoho osobního automobilu, 
který dostal na kluzké vozovce smyk a skončil v příkopě.  Ve spolupráci s jednotkou ze 
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stanice Dobruška bylo vozidlo vytaženo pomocí navijáku zpět na silnici. Dále jednotka 
usměrňovala provoz na komunikaci. Spolupráce s HS Dobruška a Policií ČR.

   •  K požáru popelnice u jednoho domu v Deštném byla jednotka vyslána 1. 3. ve 2.13 
hod. Provedeným průzkumem bylo zjištěno, že došlo k zahoření odpadu v domovní 
plastové popelnici. V době příjezdu už k plamennému hoření nedocházelo. Místní 
občan zaházel popelnici sněhem. Jednotka provedla pouze kontrolu popelnice a ná-
sledně se vrátila zpět na základnu. Spolupráce s HS Dobruška.

   •  Dne 4. 3. vyjela jednotka do obce Sedloňov k odstranění stromu přes kabelové ve-
dení. Průzkumem byl zjištěn vyvrácený strom na telekomunikační kabelové vedení 
a  částečně zasahoval do  silnice. Jednotka pomocí motorové pily strom odstranila. 
K poškození kabelu nedošlo. Spolupráce s HS Dobruška.

   •  Na silnici z Deštného na Šerlišský Mlýn byla jednotka dne 11. 3. dopoledne vyslána 
k pomoci zapadlému autobusu. Po příjezdu a provedeném průzkumu zjištěn auto-
bus zapadlý jedním kolem mimo komunikaci, ve kterém cestovalo cca 40 cestujících. 
Komunikace byla místními technickými službami kolem autobusu posypána a roz-
šířena pro snadnější vyproštění autobusu a bezpečnější ustavení zásahové techniky. 
Pomocí lanového navijáku z CAS byl autobus bez poškození vytažen zpět na pevnou 
vozovku a dále mohl pokračovat dál v cestě. Komunikace byla po dobu vyprošťování 
vozidla zcela neprůjezdná. Spolupráce s HS Dobruška.

   •  Dne 28. 3. v  brzkých ranních hodinách byla jednotka vyslána k  dopravní nehodě 
na  silnici směr Deštné-Masarykova chata. Průzkumem bylo zjištěno, že se jedná 
o dopravní nehodu jednoho osobního automobilu, které na kluzké vozovce narazilo 
čelně do stromu a následně sjelo ze srázu mimo silnici a leželo na boku.  Ve vozidle 
cestovaly tři osoby, které byly v době příjezdu jednotky mimo vozidlo, na silnici. Oso-
bám byla poskytnuta předlékařská pomoc.  Po příjezdu Horské služby jí byly osoby 
předány do péče.   Po příjezdu vyprošťovacího automobilu ze stanice Rychnov nad 
Kněžnou, jednotka asistovala při vyprošťování havarovaného automobilu na  silni-
ci a následně asistovala při nakládání na vozidlo odtahové služby. Spolupráce s HS 
Dobruška, Rychnov nad Kněžnou, dále Policií ČR, ZZS a Horskou službou.

   •  Dne 12. 4. byla jednotka vyslána k  pomoci při hledání ztraceného dítěte do  obce 
Janov. To bylo naštěstí ještě před příjezdem jednotky nalezeno a v pořádku předáno 
rodičům. Jednotka tedy nezasahovala a mohla se vrátit na základnu. Spolupráce s HS 
Dobruška, JSDH Nový Hrádek, Mezilesí, Slavoňov, Bohdašín a Olešnice v Orlických 
horách, ZZS a Policií ČR.

   • 12. 5. večer vyjela jednotka k pomoci zraněné osobě v lesním porostu v katastru obce 
Dobřany. Osoba byla nalezena se zlomeninou dolní končetiny. Členové jednotky 
provedli fi xaci končetiny do vakuové dlahy a transportovali pacienta na zpevněnou 
lesní cestu, kde ji předali zdravotnické záchranné službě. Spolupráce s HS Dobruška, 
JSDH Olešnice v Orlických horách a ZZS.

JSDH
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Ze zdravotnictví
ZUBNÍ POHOTOVOST - ROZPIS SLUŽEB   
ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek  08,00 - 12,00   
Upozornění: níže uvedený seznam je orientační, zkontrolujte si jeho aktuálnost na webu 
Královéhradeckého kraje (lze použít uvedený QR kód)   

datum   poskytovatel (lékař)                                            adresa ordinace                              telefon

01.07.
02.07.
05.07.
06.07.
08.07.
09.07.
15.07.
16.07.
22.07.
23.07.
29.07.
30.07.
05.08.
06.08.
12.08.
13.08.
19.08.
20.08.
26.08.
27.08.
02.09.
03.09.
09.09.
10.09.
16.09.
17.09.
23.09.
24.09.
28.09.
30.09.
01.10.
07.10.
08.10.
14.10.
15.10.
21.10.
22.10.
28.10.
29.10.
04.11.
05.11.
11.11.
12.11.
17.11.
18.11.
19.11.
25.11.
26.11.
02.12.
03.12.
09.12.
10.12.
16.12.
17.12.
23.12.
24.12.
25.12.
26.12.
30.12.
31.12.
01.01.

MUDr. Handl Jindřich
SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Chrásková Magdalena)
FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin)
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Havlíček Ondřej)
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš)
Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar)
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Jarešová Učňová Petra)
Dvořáková Stomatologie s.r.o. (MUDr. Kovaříková Soňa)
MUDr. Loukota Jan
MUDr. Majer Rostislav
MUDr. Skřičková Zdeňka
MUDr. Hlavsová Lenka
MDDr. Motyčka Martin
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš)
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata)
Můj zubař, s.r.o. (MUDr. Salamin Akram)
MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona)
MUDr. Malátková Ludmila
MDDr. Slouková Kamila
MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona)
MDDr. Andělová Jana 
MUDr. Štulík Richard
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana)
MUDr. Valešová Pavla
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Zlata)
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana)
MDDr. Zdráhal Zdeněk
FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip)
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Batbajar Nicholas)
JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan)
MUDr. Bergmanová Dita
MUDr. Pavla Valešová (MDDr. Borůvková Veronika)
MUDr. Handl Jindřich
SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Jindřich)
SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Chrásková Magdalena)
FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin)
MUDr. Hlavsová Lenka
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Havlíček Ondřej)
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš)
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Jarešová Učňová Petra)
Dvořáková Stomatologie s.r.o. (MUDr. Kovaříková Soňa)
MUDr. Loukota Jan
MUDr. Majer Rostislav
MUDr. Malátková Ludmila
Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar)
MDDr. Motyčka Martin
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš)
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana)
Můj zubař, s.r.o. (MUDr. Salamin Akram)
MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona)
MUDr. Skřičková Zdeňka
MDDr. Slouková Kamila
MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona)
FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip)
MUDr. Štulík Richard
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana)
MUDr. Valešová Pavla
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata)
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Zlata)
MDDr. Zdráhal Zdeněk
MDDr. Andělová Jana 

Panská 24, Rychnov nad Kněžnou
U Stadionu 954 , Rychnov nad Kněžnou
 Tyršova 515, Opočno
Kvasiny 145
Kvasiny 145
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
K Nádraží 317, Potštejn
Komenského 127, Opočno
U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Komenského 259, Kostelec nad Orlicí
Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
Kvasinská 129, Solnice, 
Jana Pitry 448, Opočno, 
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
Jana Pitry 448, Opočno
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk
Pulická 99, Dobruška
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 
 Tyršova 515, Opočno
Kvasiny 145
Komenského 828, Týniště nad Orlicí
Záhumenská 445, České Meziříčí
Pulická 99, Dobruška
Panská 24, Rychnov nad Kněžnou
U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou
U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou
 Tyršova 515, Opočno
Komenského 259, Kostelec nad Orlicí
Kvasiny 145
Kvasiny 145
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
K Nádraží 317, Potštejn
Komenského 127, Opočno
U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí
Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
Kvasinská 129, Solnice, 
Jana Pitry 448, Opočno, 
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
 Tyršova 515, Opočno
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk
Pulická 99, Dobruška
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk
Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 
Jana Pitry 448, Opočno

494 531 955
604 878 560
777 667 353
771 155 445
771 155 445
737 791 333
721 200 244
705 856 571
494 621 665
608 382 500
494 515 695
494 323 958
775 224 093
721 200 244
494 371 781
602 152 873
799 545 112
494 515 696
494 515 694
494 371 031
731 980 112
494 515 693
736 419 151
494 622 114
721 200 244
494 371 783
721 460 150
777 667 353
771 155 445
494 371 088
734 324 600
494 622 114
494 531 955
604 878 560
604 878 560
777 667 353
494 323 958
771 155 445
771 155 445
721 200 244
705 856 571
494 621 665
608 382 500
494 515 696
737 791 333
775 224 093
721 200 244
494 371 783
602 152 873
799 545 112
494 515 695
494 515 694
494 371 031
777 667 353
494 515 693
736 419 151
494 622 114
494 371 781
721 200 244
721 460 150
731 980 112
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Ze sportu
ZIMNÍ MEZINÁRODNÍ SOUTĚŽ HORSKÝCH SLUŽEB 
SE V LETOŠNÍM ROCE KONALA TRADIČNĚ 
VE ŠPINDLEROVĚ MLÝNĚ V TERMÍNU 28. 3. – 30. 3. 2023
 V  letošním roce byl však závod situován do  jiných částí Krkonoš než obvykle. 

Celková délka etapy měřila 29 km a měla převýšení 2000 metrů. Toto bývají parametry 
vyhlášených náročných závodů, které se konají v zahraničí. Časový limit na tuto trať byl 
6 hodin. Na trati nově přibyly technické disciplíny. 

Přemostění – zavěsit se na předem připravené natažené lano přes údolí a přeručkovat.
Sprint – v krátkém časovém limitu 2,5 minuty zdolat 100 metrový úsek na lyžích, lyže 

sundat připevnit na batoh, vyšlapat 30 metrů prudký úsek na botách, znovu nasadit lyže 
a dojít 30 metrový úsek do cíle sprintu. 

Vyhledat zasypané – v krátkém časovém limitu 3 minut vyhledat za pomocí lavinových 
vyhledávačů dvě potencionálně zasypané osoby a určit přesné místo dosondováním. 

Slanění – za pomocí svého lana (to jsme celou cestu nesli jako povinnou výbavu) 
slanit z 20 metrové skály a bezpečně po předem zajištěné cestě znovu vylézt na vrchol. 

Toto byly disciplíny, které nerozhodovaly o pořadí, ale bylo zde možné nasbírat trestné 
body. Protože hrozilo, že na některé z těchto disciplín dojde k zaseknutí některé ze závod-
ních dvojic a  tím ohrožení celkového časového limitu, museli jsme od  samého začátku 
závodu se pohybovat v čele. Teprve přibližně na 25 km se začalo závodit. Přišla na řadu 
časovka v délce 1 km s převýšením 210 metrů a hned po časovce přišel na řadu obří slalom 
s délkou 1 km a převýšením 300 metrů. Zde byl cíl prvního dne a my jsme v součtu disci-
plín vyhráli. Jednoduché to určitě nebylo, měli jsme však štěstí a byli jsme rychlí. 
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Druhý den se závodilo na sjezdových lyžích na sjezdovce Stoh.
Obří slalom jednotlivců – každý jel v bránách sám.
Obří slalom dvojic – dvojice startuje najednou a jede v jednom slalomu.
Obří slalom se svozným prostředkem – dvojice veze tzv. akia člun plně nabalený 

na záchranu, opět v bránách obřího slalomu.  
Ošetření fi guranta a následný svoz ze sjezdovky.
V bránách to opět nebylo jednoduché, podklad byl měkký, a vylosovali jsme si star-

tovní číslo 17, což znamenalo, že před námi jelo 16 závodníků, takže trať nebyla úplně 
upravena. Při závěrečném ošetření fi guranti napodobovali tři závažná zranění. Druhý 
den jsme byli třetí. Celkově nám to v součtu však dalo na krásné nečekané první místo. 
Velice si toho vážíme a máme z umístění radost. 

Honza Pochobradský

LYŽAŘSKÝ STADION DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH
 V roce 1968 vznikla studie pro výstavbu „Lyžařského stadionu“. Vypracoval ji Sta-

voprojekt Hradec Králové, středisko Trutnov, vedoucí projektant ing. Vokatý. Investor 
MNV Deštné v O. h. Iniciátorem byl Jiří Vacek z Dobrušky s pomocí stejně nadšených 
přátel. Budovat se ale začalo již o deset let dříve, v roce 1958.  Studie navazovala pravdě-
podobně na dílčí plány. Obsahovala návrh rozmístění staveb pro sportovní vyžití, jako 
lanovku na Velkou Deštnou, slalomový svah a skokanské můstky (50 a 20 m). Uskuteč-
nila se jen stavba skokanských můstků s přemostěním Bělé, vykácel se svah vedle můstků 
a  instaloval se malý vlek. Byl také vykácen pruh lesa pro výstavbu lanovky na Velkou 
Deštnou (doposud existuje). Uskutečnilo se tam např. Mistrovství zemědělské mládeže 
(1969). Vznikající areál neměl dlouhého trvání. Postupně začal svah zarůstat a nakonec 
byl kolem roku 1980 zalesněn. Konstrukce většího můstku byla odstraněna. Dnes už 
po „středisku“ není téměř památky.                                                                           Vybral W
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ODDÍL ALPSKÉHO LYŽOVÁNÍ TJ SOKOL DEŠTNÉ V O. H. 
– STARÁ SEZÓNA ZA NÁMI A NOVÁ PRÁVĚ ZAČÍNÁ
 Naposledy jste o nás slyšeli na podzim, 

kdy jsme se právě chystali na naše první zá-
vody v  sezóně. Teď už je po  sezóně, stačili 
jsme si i odpočinout a nabrat síly na tu no-
vou, na níž jsme ani ne před měsícem zahá-
jili přípravu. A jaká ta uplynulá sezóna byla?

Co se týká počasí a  sněhových podmí-
nek, tak víme všichni, že byla zvláštní a ne-
obvyklá. Ačkoliv zima začala celkem naděj-
ně, tak obvyklé oteplení o vánočním týdnu 
bylo tak výrazné a dlouhé, že téměř všechen 
přírodní sníh odtál. Tento trend pokračoval ještě celý leden, takže došlo i na odtávání 
umělého sněhu na sjezdovkách a k výraznému snížení výšky sněhové vrstvy. V důsledku 
toho bylo velké množství závodů, které se měly konat v lednu, zrušeno. Navíc byla tato 
zima velmi deštivá. Nicméně i za těchto podmínek jsme naše tréninky v domácím pro-
středí ani jednou od začátku prosince nepřerušili a sezónu na sněhu jsme zakončili až 
v polovině dubna.

Závodit začaly juniorské a žákovské kategorie už v prosinci. Předžákovské katego-
rie se svých prvních letošních závodů dočkaly, bohužel, až na konci ledna. V katego-
rii dospělých jsme měli jediného zástupce, a to Tomáše Klinského. Ten se po vleklých 
zdravotních komplikacích se zády vrátil do tréninku, aby se mohl zúčastnit Světových 
zimních univerzitních her (dříve Světová zimní univerziáda), které se konaly v  lednu 
v americkém Lake Placid. Zde obsadil výborné 10. a 14. místo v superobřím slalomu. 
Z našich juniorů závodil pouze Kuba Munzar, pro kterého byla toto první sezóna v juni-
orské kategorii, takže spíše sbíral zkušenosti. Zúčastnil se FIS závodů v polském Zako-
paném, v Bílé v Beskydech, v Albrechticích v J. h. a na Mísečkách. Vyjel si tak základní 
FIS body v obou hlavních disciplínách, na což bude moct navázat v nové sezóně. Další 
aktivní juniorkou byla Andrea Kolbe. Ta se v letošní sezóně zúčastnila pouze FIS závodů 
ve slalomu na Mísečkách. 

Nejvíce závodníků má náš oddíl především v  žákovských a  předžákovských kate-
goriích. V žákovské kategorii jsme v uplynulé sezóně měli jednu starší žákyni Klaudii 
Milerski a hned šest mladších žáků ročníku narození 2010, kteří závodili v žákovské ka-
tegorii prvním rokem – Elišku Kráčmerovou, Moniku Munzarovou, Stellu Dvořákovou, 
Sebastiana Juhose, Pavla Krejčíře a  Vojtu Rademachera. Všechny naše žáky můžeme 
rozdělit do 2 skupin. V první skupině jsou závodníci, kteří absolvovali kompletní pod-
zimní přípravu na sněhu, konkrétně na ledovcích, a ve druhé jsou ti, kteří tuto přípravu 
absolvovali pouze částečně nebo vůbec (většinou z důvodu kolize s jinými sporty, kterým 
se aktivně věnují). To mělo také rozhodující vliv na to, kdo se zúčastnil prvních prosin-
cových žákovských závodů, kde bylo možné si vyjet výkonnostní body a zařadit se tak 
do republikového žebříčku závodníků a případně se kvalifi kovat na republikové závody. 
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Vzhledem k tomu, že většina lednových závodů byla zrušena nebo přesunuta na pozdější 
termín, tak ti, kteří se závodů v prosinci nezúčastnili, dostali možnost získat své první 
body až v únoru a celá závodní sezóna jim začala v podstatě až v polovině zimy. 

Všichni žáci z první skupiny splnili svůj úkol a kvalifi kovali se na republikové závody, 
kterých se více či méně pravidelně zúčastňovali celou zimu. Patří sem Klaudie Milerski, 
která má své stabilní místo mezi nejlepšími 15 staršími žákyněmi v republice, dále Eliška 
Kráčmerová, Monika Munzarová a Seba Juhos. Klaudie vypadala velmi nadějně v přípra-
vě, výborně jezdila i na všech tréninkách, bohužel, se jí tato forma nepodařila proměnit 
do žádných slušných výsledků na závodech, protože téměř žádný z absolvovaných závo-
dů nedokončila. Kromě superobřích slalomů v Říčkách na začátku sezóny se jí podařilo 
dokončit pouze 2 obří slalomy na republikových závodech v Říčkách v O. h. a v Peci 
p. Sn., kde pokaždé skončila v TOP 10. Z  tohoto důvodu se nemohla kvalifi kovat ani 
na žádný ze zahraničních závodů, na které určitě její výkonnost postačuje. I takto smol-
né sezóny někteří lyžaři občas mívají. My věříme, že Klaudie si už svou smůlu vybrala 
a v nové sezóně nám už konečně předvede, co umí. Eliška, Monika i Seba bojovali přede-
vším o umístění v bodované třicítce, což se několikrát povedlo Sebovi a Elišce a celkem 
pravidelně se to dařilo Monice. Všichni předvedli skvělé výkony a do další sezóny budou 
nastupovat z následujících pozic ve svém ročníku – Sebastian jako 15., Monika jako 16. 
a Eliška jako 20. Dobré výkony předvedli a mezi velkou konkurencí se neztratili ani Pája 
Krejčíř a Vojta Rademacher. Ti z různých důvodů začali závodit prakticky až na kon-
ci ledna a díky tomu byli limitováni malým počtem závodů, kterých se mohli účastnit. 
Přesto předvedli dobré výkony. Pája Krejčíř dokonce dokázal na svých vůbec prvních 
ÚKZ závodech v Peci p. Sn. obsadit skvělé 2. místo v obřím slalomu. Do další sezóny tak 
bude nastupovat z 31. místa v žebříčku. Vojta Rademacher zabojoval především v závěru 
sezóny a do té nové tak vstoupí z 37. pozice. Zároveň se někteří naši žáci účastnili také 
některých závodů seriálu Pohár Orlických hor (dále jen „POH“). Eliška Kráčmerová při 
účasti na pouhých dvou závodech z celého seriálu dokázala obsadit celkové 5. místo v le-
tošním ročníku POH. Pavel Krejčíř dokonce letošní ročník ve  své kategorii mladších 
žáků bezkonkurenčně vyhrál. Stačila mu na to účast pouze na 4 závodech, na nichž však 
pokaždé zvítězil. Vojta Rademacher absolvoval pouze 3 závody letošního ročníku. I to 
mu stačilo na to, aby obsadil celkové 5. místo.
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A jak si vedli závodníci našich nejmladších kategorií, tedy přípravky a předžactva? 
Řečeno jednou větou…velice dobře a opět nám dělali velkou radost. V těchto kategori-
ích jsme měli dvě skupiny závodníků. První skupina výkonnostně zdatnějších a starších 
lyžařů absolvovala kompletní ročník seriálu Head Vitalini Cup 2023, který je jedním 
z nejprestižnějších seriálů závodů pro předžákovské kategorie v ČR. Zároveň se zúčast-
nili některých závodů série POH. Druhá skupina pak měla jako prioritu absolvování 
kompletního ročníku POH 2023. Do první skupiny patřil Péťa Sychrovský, Pepa Brych-
ta, Jenda Kráčmer a  Natálka Kráčmerová. Výborných výsledků v  Head Vitalini Cupu 
dosahovali zejména Péťa s Pepou. Péťa jako mladší ročník (2012) v kategorii předžactva 
obsadil celkově vynikající 2. místo a svým výsledkem tak výrazně odskočil od dalších 
stejně starých chlapců, neboť druhý nejlepší chlapec ročníku narození 2012 skončil až 
na celkovém 16. místě. Pepovi těsně uteklo umístění na rozšířeném pódiu, když skončil 
těsně pod ním na celkovém 7. místě. Toto umístění je však velkým příslibem pro příští 
rok, kdy Pepa přechází do žákovské kategorie. Natálka obsadila celkově krásné 13. místo 
a Jenda skončil celkově devatenáctý. Všichni kluci dokázali významně zabodovat i v le-
tošním POH. V kategorii předžáků Petr Sychrovský celkově zvítězil, k čemuž mu stačila 
účast na pouhých 4 závodech seriálu. Pepa skončil na skvělém celkovém 4. místě a jen o 2 
body za ním se na celkové 5. místo zařadil Jenda Kráčmer. Natálka Kráčmerová obsadila 
mezi předžákyněmi celkové 10. místo. Radost nám však udělaly i děti z druhé skupiny,                                            
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kdy Eliška Klementová obsadila celkové 8. místo a  Nina Dvořáková 17. místo mezi 
předžákyněmi v letošním POH. Výborných výsledků dosáhli v kategorii přípravky Ma-
touš Kubeček svým celkovým 4. místem a Jeník Stejskal 5. místem v POH. Tato umístění 
jsou o to cennější, že Matouš začal závodně lyžovat teprve v této sezóně a Jeník je zase 
mladší ročník ve své kategorii. Výborně závodili i další chlapci v této kategorii, a to Petík 
Stejskal (celkově 14. místo), Martin Šiška (celkové 15. místo, přičemž závodil s chlapci 
o rok až o dva staršími), Šíma Dvořák (celkově 17. a velké zlepšení), Max Fetting (celkové 
20. místo) a Honzík Váňa (25. místo, ale účast na pouhých 3 závodech, z nichž jeden ne-
dokončil). Mezi dívkami si v kategorii přípravky výborně vedla Maruška Váňová, která 
obsadila celkové 11. místo, i když se zúčastnila pouze 3 závodů a také ona patřila mezi 
nejmladší ročníky v kategorii. Lucka Štočková jela pouze 2 závody ze šesti uspořádaných 
a obsadila celkové 17. místo.

Tři z našich závodníků předžákovských kategorií se v úplném závěru sezóny zúčast-
nili také zahraničního závodu, a to 49. ročníku závodu O Goralský Klobúčik ve sloven-
ských Roháčích. A ostudu nám rozhodně neudělali. Petr Sychrovský skončil čtvrtý, Jenda 
Kráčmer dvacátý (oba mezi předžáky) a Jeník Stejskal na 21. místě v kategorii přípravky 
(ročníky 2013 a 2014). 

Kromě výše uvedených kategorií máme také novou tréninkovou skupinu, kterou 
jsme nazvali Skimyšky. Jsou zde děti ročníků narození 2016 – 2018 a v  letošní sezóně 
pravidelně trénovaly pod vedením trenéra Martina Šišky, absolvovaly s námi jarní kemp 
a zúčastnily se dokonce svých prvních závodů (V brankách Ski a O vycházející hvězdu 
Říček), odkud si přivezly své první medaile. Je to líheň našich nových závodníků. Patří 
sem Petruška Šišková, Anetka Štočková, Agátka Prossová, Anežka Jelínková a Oskar Fo-
rejtek. Všichni se těší, že jim v nové sezóně přibudou další noví kamarádi.

I v letošní sezóně se uskutečnily naše tradiční tréninkové kempy před a na konci se-
zóny pro předžákovské kategorie. První byl v předvánočním čase a druhý na přelomu 
března a dubna na Kačence, tedy ve Skiareálu Šerlišský Mlýn. Předsezónního kempu se 
zúčastnili naši závodníci a závodníci z oddílu TJ Slavoj Teplice n.M.. Na závěr sezóny se 
přidalo i několik závodníků  z oddílu Ski klub Ústí n.O. Udělali jsme opět velký kus práce 
a věříme, že i děti oba kempy bavily a náležitě si je užily. A to i přes extrémně nepříznivé 
počasí v jarním termínu, kdy nám 3 ze čtyř dní kompletně propršely.

Tak jako každý rok se nám podařilo na začátku února uspořádat jeden ze závodů 
letošního ročníku POH. Závod se jel na závodní (černé) sjezdovce ve Skicentru Deštné 
v O.h. a podařil se kvalitní závod, pro žákovské kategorie dvoukolový, s účastí cca 120 
závodníků. Za sponzorský dar děkujeme deštenskému Reznerovu pekařství, které nám 
jako ceny věnovalo své vyhlášené deštenské chleby, což byla zajímavá změna mezi ob-
vyklými cenami, které děti v těchto závodech dostávají a určitě to byla změna vítaná. 

Letos jsme poprvé ofi ciálně ukončili starou sezónu a rozloučili se se zimou oddílo-
vými závody v obratnostní dráze na lyžích a rejem masek s vyhlášením nejlepší masky. 
Akce se uskutečnila 15.4.2023 ve Skiareálu Šerlišský Mlýn a všichni (děti, rodiče i trené-
ři) si to náležitě užili. Věříme, že příští rok tuto akci zopakujeme a stane se z ní postupem 
času příjemná tradice.
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Můžeme si tedy odpovědět na otázku ze začátku článku a konstatovat, že uplynulá 
sezóna byla i přes nepřízeň počasí úspěšná. Velký díl na tom mají také tréninkové mož-
nosti a podmínky, které máme od prosince až do dubna. Za to patří velký dík Skiareálu 
Šerlišský Mlýn a Romaně a Tomášovi Klinským, kteří nám umožňují kvalitní tréninky 
především na začátku sezóny v prosinci a pak na konci sezóny, ale také při nepříznivých 
podmínkách, kdy není možné trénovat jinde. V hlavní sezóně pak máme vynikající tré-
ninkové podmínky na skvěle upravených svazích v Deštném v O.h., za což velmi děkuje-
me Skicentru Deštné v O.h. a jeho vedení. Ceníme si vstřícnosti Petra Prouzy i vlekařů.

A co dělají lyžaři nyní? Už si odpočinuli a nabrali nové síly a opět začali pravidel-
ně trénovat. V polovině května absolvovali jarní přípravu na sněhu v Rakousku na le-
dovci. Od začátku května pracují na své kondici. Společné tréninky probíhají 2x týdně 
v Dobrušce a 1x týdně v Hradci Králové. Teď je na programu „dril“, aby mohly být v zimě 
medaile.

Stále jsme otevření nově příchozím a přijímáme do svých řad nově děti od ročníku 
narození 2018. Přijďte, rádi vás uvidíme. Dveře do našeho oddílu jsou stále otevřené pro 
kohokoliv, kdo má zájem o tento krásný sport, takže neváhejte a přihlaste se, pokud máte 
lyžování rádi (kontakt: Radka Jakoubková na www.tjdestne.cz). 

Radka Jakoubková (tjdestne@hotmail.cz)

PRVNÍ ZASTÁVKA ČEZ SKITOUR 2023 NA ORLICKÉM MARATONU 
VE ZNAMENÍ MODRÉ OBLOHY A TŘPYTIVÉHO SNĚHU
 První únorový víkend se odehrálo dlouho očekávané zahájení seriálu ČEZ SkiTour 

2023. Po přesunech kvůli nedostatku sněhu byla sezona odstartována v Orlických ho-
rách. Tradiční a již 39. ročník Orlického maratonu přivítal 535 závodníků a všechny po-
těšil hned dvěma novinkami! Tou první bylo vyhřívané zázemí, které poskytlo komfort, 
online výsledky i zábavu. Druhou pak bylo azurové počasí a sluníčko, jaké v Deštném 
a na hřebenech Orlických hor jen tak nepotkáš!
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Poměrně větrnou a zasněženou sobotu, kdy si na své přišli milovníci skejtu na VW 
Orlickém maratonu 20 km volně a  také děti ve všech věkových kategoriích, vystřídala 
slunečná a třpytivá neděle, která dala všem závodům klasikou ten správný horský říz. 

Do závodů na 10, 20 a 40 kilometrů klasicky nastoupilo celkem 281 závodníků, kteří 
se statečně vydali stopou pro zážitky i výkon. Vítězem nejdelší trati Orlického maratonu se 
stal Aleš Bohatý a nejrychlejší ženou byla Adéla Ročárková (dříve Boudíková). Závodníci 
si trať pochvalovali. “Bylo to jako hodně těžký, ale asi nejlepší lyžování letošní sezóny”, říká 
závodník Jakub Jirků. Dohlédnout se z hřebenů Orlických hor dalo až na ty krkonošské!

Dvacítku klasikou ovládl Jakub Pšenička a  po  sobotním vítězství v  Orlickém půl-
maratonu skejtem se vítěznou ženou stala Tereza Hujerová. Závod ČT na 10 kilometrů 
klasicky pak během půlhodiny ovládli Richard Vítek a Tereza Ptáčková. 

Kromě zmiňovaného azura a skvělých lyžařských podmínek se organizátorům po-
vedlo zajistit pro závodníky SkiTour vyhřívané zázemí. ČEZ Energy zóna poskytla útulné 
a zábavné útočiště, T-Mobile Lounge pak skvělý servis doplnila o možnost vyhledat svůj 
výsledek online přímo na dotykových obrazovkách! 

Orlický maraton byl posledním závodním tréninkem před 56. ročníkem ČEZ Jizer-
ské 50, který vypukne v termínu 9.-12. února v jizerském Bedřichově a poté bude seriál 
pokračovat 18.-19. února na krkonošských Horních Mísečkách. Jsi i  s partou srdečně 
zván na tyto svátky lyžařského sportu. Vidíme se ve stopě, SKOL!

Zdroj: www: ski-tour.cz 

ŠEDIVÁČKŮV LONG
 S příchodem nového roku se nezadržitelně blížil 26. ročník jedněch z nejtěžších 

musherských závodů v Evropě, které se každoročně konají v  srdci Orlických hor pod 
názvem „Šediváčkův long“, a jsou současně Mistrovstvím ČR V LONGu. Krásná atmo-
sféra, společnost stejně naladěných lidí a v neposlední řadě úžasná energie všech 4no-
hých závodníků, nenechají v tomto období v klidu ani jednoho z pořadatelů, pomocníků 
či návštěvníků,  kteří se na tyto dny velmi těší. Závod je 4etapový s délkou trati 200 km 
a 5etapový s délkou trati 300 km. Vedle českých musherů se jich přijíždí zúčastnit také 
ti, kteří jsou ze  zemí jako Rakousko, Švýcarsko, Francie, Itálie, Holandsko, Maďarsko či 
Polsko.

 Všechny vrcholící přípravy však tento rok probíhaly s velkým otazníkem a v oče-
kávání více než v předešlých letech, zda bude na tratích dostatečná sněhová pokrývka. 
S blížícím se startem  bylo stále nejasné jak to všechno dopadne. A protože nikdo ne-
chtěl přijít o tyto nezapomenutelné dny a přípravy stály mnoho úsilí, upravili pořadatelé 
podmínky tak, aby vše mohlo proběhnout. A tak dne 25.1.2023 mohli všichni přihlášení 
odstartovat letošní závod s příznačným podnázvem „Extrem“. Délka tratí i místa kont-
rolních stanovišť, která protínaly, byly namířeny do vyšších poloh, kde byl dostatek sně-
hu. Milovníci nočních dobrodružství tak mohli být součástí i pátečního bivaku. Únavu 
doplňovala spokojenost ze zvládnutých výzev i těšení se na ty další.

Celý závod proběhl klidně, bez extrémních projevů počasí, bez zranění a troufám si říci, 
se stále dobrou náladou nás všech. Díky všem závodníkům ať už dvou nebo čtyřnohým, 



55

jsme znovu mohli navštívit svět psího adrenalinu a  zažít sounáležitost všech, kteří tento 
sport tolik milují. Těch pár dní uteklo jako voda a vzpomínky z nich přibyly do životů ka-
ždého z nás. Ještě nezačalo ani léto a věřím, že se už všichni těšíme na další ročník. A až se 
bude blížit ten správný čas, připijme si všichni znovu

 „Na prašan“!                 Kateřina Mužíková, foto www.czechlongtrail.com

PILATES
 Pilates  je lehké a účinné cvičení, které nám dává posílit a formovat tělo, protáh-

nout a uvolnit se.
Cvičení je zaměřeno na cílené protažení a zlepšení pohyblivosti celého těla, počínaje 

krční páteří, rameními vazy, horní končetiny, bederní oblast a dolní končetiny. Velká část 
cviků je totožná s cviky v rehabilitačních zařízeních.

Cvičení Pilates obnovuje přirozenou  rovnováhu svalů, postupně upravuje deformi-
ty, které vznikají například jednotvárnou prací v určité pozici, zeslabení břišních svalů, 
zkrácení kloubních vazů a postupné zhoršování pohyblivosti páteře. 

Celé cvičení je prováděno v rytmu dechu, kde správné dýchání u každého cviku na-
pomáhá k zlepšení jeho účinnosti.

Pilates  nemá věkové omezení, od  dětí až po  seniory. U starších cvičenců je brán 
ohled na  určitá omezení, například endoprotéza kyčelního kloubu, případně určité 
omezení v oblasti bederní nebo krční páteře. V těchto případech cvičenec cviky provádí 
v rozsahu, které má doporučené svým lékařem, nebo je vynechá a cvičí cviky, které má 
doporučeny.

Cvičení se koná v tělocvičně místní ZŠ v Deštném a to vždy v úterý od 18:00 do 19:00 hod.
Na  cvičení je nutno si přinést podložku (karimatku) a  větší ručník, oblečení stačí 

volné, pružné, v zimním období více vrstev, jelikož v tělocvičně je dosti chladno, na nohy 
silné ponožky nebo cvičky.

Případné dotazy: volejte na číslo  602 411 181.      Jan Hlaváček



Zpravodaj obce Deštné v Orlických horách je od roku 2018 k dostání zdarma. 
Pokud jste využívali zasílání zpravodaje poštou, po úhradě poštovného vám jej 

budeme nadále zasílat.  

Deštník si lze objednat:
 osobně na obecním úřadě, e-mailem  na adrese: obec.destne@onet.cz nebo SMS 

na telefonu: 702 004 318. 
Tak budete mít své číslo zajištěno.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK E ČR 11921
Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. května, uzávěrka dalšího čísla je 15. srpna 2023.
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora 

a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
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